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AKTUELNOSTI

DRŽAVA DVOTREĆINSKI 
VLASNIK EPCG

Miodrag Vuković

Stvaranje preduslova za definisanje 
jasnih razvonih i investicionih plano-
va u nacionalnoj elektroprivredi, po-
štovanje mjera fiskalne konsolidacije, 
finansijska ušteda u iznosu od oko 20 
miliona eura samo su neki od pozitiv-
nih efekata ubrzane realizacije Put op-
cije, saopštila je ministarka ekonomije 
Dragica Sekulić.
Ona je za List Elektroprivrede kazala 
da trostruko brža realizacija raskidne 
klauzule strateškog partnerstva sa ita-
lijanskom kompanijom A2A država sa 
57,01% vlasništva u EPCG, umjesto na 
63% dolazi na 70,16%.
- Time Država praktično vraća svoj vla-
snički udio u EPCG na nivo prije djeli-
mične privatizacije i dokapitalizacije iz 
2009. godine, već u prvom koraku, i to 
bez gotovo ikakvog fiskalnog optere-
ćenja na državni budžet jer će se više 
od polovine iznosa obezbijediti od 
prihoda od raspodjele dobiti po osno-
vu vlasničkog kapitala i poreza na do-
bit – kazala je ministarka Sekulić.
Ona je navela da je predviđeno da je 
druga tranša planirana za jul i da bi 
bila realizovana kroz Zakonom o pri-

vrednim društvima predviđeni meha-
nizam sticanja sopstvenih akcija.
- To znači da akcije kupuje Elektropri-
vreda, a ne da se kupuju iz državnog 
budžeta. Prema odredbama Zakona 
o privrednim društvima, preduze-
će može kupovati sopstvene akcije 
u skladu sa Statutom ili odlukama 
nadležnih organa firme, a vrijednost 
kupljenih sopstvenih akcija ne može 
prelaziti deset odsto od ukupnog ak-
cijskog kapitala - kazala je Sekulić.
Ona je dodala da Elektroprivreda tre-
nutno raspolaže sa oko 52 miliona 
eura neraspodijeljene dobiti, za koju 
se može očekivati da bude spremna 
za isplatu akcionarima nakon usvaja-
nja kompanijskog i izvještaja revizora 
za prošlu godinu. 
- Kompanija je dovedena do nivoa 
profitno sposobnog preduzeća, što 
će nam omogućiti da više od polovine 
prve novougovorene tranše pokrije-
mo prihodom od raspodjele dobiti i 
odgovarajućeg poreza - rekla je Seku-
lić.
Ona je dodala da će se ovogodišnjom 
transakcijom udio A2A u Elektropri-
vredi smanjiti sa trenutnih 41,7 od-
sto na 19 odsto, uz odliv iz državnog 
budžeta od svega oko 30 miliona EUR, 
koji će najvećim dijelom, kako je već 
kazala, biti pokriven naredne godine 
kroz prihode po osnovu raspodjele 
dobiti.
Preostale akcije A2A bile bi, prema 
riječima Sekulić, preuzete tokom na-
redne godine na analogan način.
- Osnovnom varijantom je predviđe-
no da drugo sticanje akcija od strane 
Države bude obavljeno u  maju 2019. 
godine za iznos od 39,9 miliona eura, 
dok bi kroz drugu tranšu u julu 2019. 
preostale akcije stekla sama EPCG – 

objasnila je ministarka.
Ona je podsjetila da je prvobitni ugo-
vor predviđao isplatu A2A u sedam 
godišnjih tranši.
- Umjesto da do proljeća 2024. godi-
ne isplaćujemo godišnje tranše i tako 
udio A2A smanjujemo postepeno, 
proporcionalno isplaćenom iznosu, 
mi već ovog mjeseca imamo dvotre-
ćinsko vlasništvo u EPCG – navela je 
Sekulić. 
Ona je dodala čitav proces na najbolji 
način potvrđuje riješenost Vlade da u 
potpunosti ispoštuje ugovorene oba-
veze prema stranom partneru, čak i 
kada se radi o raskidu ugovora.
- Ubrzana realizacija Put opcije omo-
gućena zahvaljujući izuzetno dobrim 
rezultatima fiskalne konsolidacije i ve-
zanih aktivnosti Vlade, kao i nedavno 
potvrđenom najuspješnijom emisi-
jom euroobveznica do sada – kazala 
je ministarka Sekulić.
Ona je dodala da izmijenjeni plan 
isplate izraz je domaćinskog odnosa 
prema državnim resursima.
Takvu pažnju zaslužuju svi resursi, po-
sebno najznačajniji, poput nacionalne 
elektroprivrede - kazala je Sekulić.

MINISTARKA EKONOMIJE, DRAGICA SEKULIĆ

Dragica Sekulić
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INTERVJU
BRANISLAV PEJOVIĆ, GLAVNI FINANSIJSKI DIREKTOR EPCG

Neto dobit u prvom kvartalu 
od 31 miliona eura

dodatni garant investicija
Miodrag Vuković

Gospodine Pejović koji su rezultati 
poslovanja naše kompanije u pr-
vih četiri mjeseca 2018. godine?

Tokom prva tri mjeseca 2018. godi-
ne Elektroprivreda Crne Gore je po-
slovala u ekonomskom okruženju 
punom izazova, a povećana proi-
zvodnja uslovljena stabilnim radom 
elektrana i dobrom hidrološkom 
situacijom, pozitivno je uticala na 
poslovni rezultat.  

Prihod  EPCG u prvom kvartalu  2018. 
godine  iznosio je 91,7 miliona € i 
veći  je u odnosu na planirani  prihod 
za 14,3  odsto, a u odnosu na istu pe-
riod prošle godine za 32 odsto. 

EBITDA (Dobit prije odbijanja ka-
mate, poreza na prihod i troškova 
depresijacije i  amortizacije) od 34,8 
miliona € ostvarena u prvom kvar-
talnom periodu je za 46,9 odsto je 

veća  u odnosu 
na planiranu 
dok je neto do-
bit kompanije 
oko 31 milion 
eura. 
 
Koji su, po 
Vama, glavni 
razlozi dobrog 
p o s l o v a n j a 
kompanije u 
ovom periodu?  

Glavni razlozi 
dobrih poslov-
nih rezultata 

su, prije svega, dobra pogonska 
spremnost i stabilno funkcionisanje 
priozvodnih objekata, koji su uz do-
bre hidrometeorološke uslove, uslo-
vili povećanu proizvodnju u prvom 
kvartalu. Veliku doprinos dobrim re-
zultatima daju takodje i zaposleni u 
prozvodnim objektima ali i naša di-
rekcija koja se bavi trgovinom elek-
trične energije.
Treba napomenuti i da u kontinui-
tetu imamo dobru stopu naplate uz 
pojačane aktivnosti na polju snabdi-
jevanja, dodatne stimulacije redov-
nih platiša i unapređenje odnosa sa 
kupcima. 

Kompanija je najavila ali i počela 
velike investicije, najavljene u bi-
znis planu. Koji su to glavni investi-
cioni projekti naše kompanije?

EPCG je već ušla u period petogodiš-
njih intenzivnih ulaganja i plan je da 
u tom peridu realizujemo projekte 

čija ukupna vrijednost prelazi 170 
miliona eura. 

Uveliko smo počeli realizaciju neko-
liko projekata kao što je  ekološka 
rekonstrukcija prvog bloka TE „Pljev-
lja“ uz rekultivaciju postojeće depo-
nije šljake i pepela. U ova dva vezana 
projekta, u cilju nastavaka valoriza-
cije termoenergetskog kompleksa u 
Pljevljima, u naredne cetiri godine 
investirećemo oko 60 miliona eura. 

Izuzetno važni su i projekti rekon-
strukcije i modernizacije naše dvije 
velike hidroelektrane a predvidjena 
sredstva tih investicija su blizu 40 
miliona eura.  

Podsjetiću vas da je Odbor direk-
tora na posljednoj sjednici usvojio 
amandman na Plan javnih nabav-
ki za 2018. godinu kao i prijedlog 
Odluke o odobravanju kapitalnog 
remonta agregata A2 u HE “Piva”. Te 
odluke predstavljaju još jedan korak 
u realizaciji izuzetno važnih projeka-
ta u okviru programa rekonstrukcije 
i modernizacije naše dvije velike hi-
droelektrane. 

Kapitalni remont drugog agregata 
u HE “Piva”, ukupno vrijedan oko 2,7 
miliona eura, predviđen je budže-
tom za ovu i 2019.godinu. Me-
nadžment kompanije će, u skladu 
za Zakonom o javnim nabavkama, 
zaključiti ugovor sa najpovoljnijim 
ponuđačem, koji će za potrebe HE 
“Piva” izvršiti radove na kapitalnom 
remontu agregata A2 nakon čega će 

Branislav Pejović, glavni finansijski direktor EPCG
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PROIZVODNI REZULTATI KOMPANIJE U PRVA 
4 MJESECA 2018. GODINE
OSTVARENO 52 ODSTO GODIŠNJEG PLANA

Ukupna proizvodnja tokom period januar-april 2018. godine iznosila je 
1685 GWh, što je 52 odsto godišnjeg plana, a 39 odsto više od planirane 
proizvodnje za 4 mjeseca. 

- Dobre hidrološke prilike tokom prethodnog perioda, kao i dobra pouz-
danost proizvodnih kapaciteta, razlog su što je HE Perućica za posmatrani 
proizvela 670 GWh što je 73 odsto od godšnjeg plana, tj. proizvodnja je 53 
odsto veća u odnosu na plan za četiri mjeseca. HE Piva je za posmatrani 
period proizvela 508 GWh, ili 68 odsto godišnjeg plana, a  ako posmatra-
mo učinak za prva četiri mjeseca, proizvodnja u HE Piva je 85 odsto veća 
od plana – kaže Darko Krivokapić, izvršni rukovodilac Direkcije za uprav-
ljanje energijom.

- Dobra hidrologija nam je omogućila da sa punim akumulacijama do-
čekamo ljeto, kao i da se umanje troškovi za uvoz nedostajućih količina 
električne energije, jer je TE Pljevlja od 30.03. 2018. godine u redovnom 
godišnjem remontu – naglašava Krivokapić. 

Ostvarena prodaja električne energije za prva četiri mjeseca 2018. godine 
iznosi 981 GWh, vrijednosti oko 45 miliona eura, dok je ostvarena kupovi-
na električne energije za taj period iznosi 100 GWh u vrijednosti oko 3,3 
miliona eura. 

INTERVJU
performanse agregata biti dove-
dene u projektovane vrijednosti i 
produžen njegov vijek trajanja. 

Odobravanjem amandmana na 
Plan javnih nabavki stvoren je 
preduslov za početak revitalizaci-
je šest generatora u HE “Perućica”, 
čija je procijenjena vrijednost 3,56 
miliona eura, kao i sprovođenje 
postupka nabavke blok-transfor-
matora u našoj najstarijoj velikoj 
elektrani, koja se procjenjuje  na 
2,75 miliona eura.

Zatim smo za potrebe projekta HE 
„Komarnica“ i izradu investicio-
no-tehničke dokumentacije, plani-
rali investiciju od 1,6 milionae ura. 
Za realizaciju projekta prevođenja 
dijela vode rijeke Zete u hidroe-
nergetski sistem „Perućica“ predvi-
djeli smo ulaganje od oko 27 mili-
ona eura.

Cilj svih navedenih investicija je 
da se obezbijedi visoka pogonska 
spremnost, sigurnost i bezbjed-
nost u radu elektrana, ispunjavanje 
evropskih standarda te značajno 
poboljšanje stanja životne sredine. 
I u narednom periodu nastaviće-
mo sa optimizacijom svih raspo-
loživih kapaciteta kao i povećanje 
ukupne kompanijske efikasnosti a 
sve u cilju što  sigurnijeg snabdi-
jevanja svih potrošača i stabilnosti 
i održivosti elektroenergetskog si-
stema države.

Darko Krivokapić
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Mitar Vučković

Smiješi se 
rekordna 
godina

OBJEKTIV 
HE „PIVA“ U PRVA ČETIRI MJESECA 2018.GODINE

Ni najstariji radnici HE „Piva“ ne pamte 
kada su, kao od početka 2018. godine, 
sva tri agregata u kontinuitetu radila 
punom snagom, a da je nivo akumu-
lacije bio gotovo na maksimalnom ni-
vou. Svaku kap vode koja prođe kroz 
turbine energetskog postrojenja u 
Mratinju, odmah nadoknadi otopljeni 
snijeg sa okolnih planinskih vrhova. 
Tako je u prva četiri mjeseca, od 750 
miliona kWh električne energije pro-
jektovanih za ovu godinu, već proi-

zvedeno 508 miliona ili 68 odsto, dok 
je plan za ovo doba godine premašen, 
čak 85 odsto. 
Direktor HE „Piva“, Dragomir Blago-
jević, zadovoljan ostvarenim rezul-
tatima ističe da će, ako izostanu ne-
predviđene okolnosti, ova godina biti 
jedna od najproduktivnijih.
-Ovo je najveća proizvodnja ostvare-
na u ovom periodu godine do sada, a 
pored izuzetne hidrologije koja nam 
itekako ide na ruku, ostvareni rezul-

tati su posljedica i izuzetno visoke po-
gonske spremnosti elektrane. Zastoja 
nije bilo, osim onih koje podrazumi-
jeva redovno održavanje postrojenja 
shodno preporukama proizvođača i 
propisanim rokovnicima održavanja. 
Do punog izražaja došli su i kvalitetno 
odrađeni godišnji remonti, pa smo bili 
u mogućnosti da u potpunosti ispu-
nimo proizvodne planove koje nam 
je dostavila Direkcija za upravljanje 
energijom. Siguran sam da će tako biti 
i u narednom periodu, pa je za očeki-
vati da ćemo do kraja godine znatno 
premašiti godišnji plan proizvodnje, 
navodi Blagojević.  
Blagojević optimizam, pored odlične 
pogonske spremnosti postrojenja, 
zasniva i na činjenici da trenutni nivo 
akumulacije garantuje proizvodnju 
još oko 250 miliona kWh električne 
energije, uz stalni priliv vode. Svjestan 
je, međutim da će proizvodni rezulta-
ti, u dobroj mjeri, zavisiti i od zahtjeva 
potrošnje i kretanja na tržištu električ-
ne energije na osnovu čega se kreiraju 
planovi Direkcije za upravljanje ener-
gijom.
Osvrnuvši se na kapitalni remont agre-
gata A1, izveden prošle godine, Bla-

Proizvodni plan za ovo doba godine premašen 85 odsto. Gotovo maksimalan nivo Pivskog 
jezera i izuzetna pogonska spremnost postrojenja ulivaju optimizam pred predstojeće 
ljeto i najavljuju jednu od najproduktivnijih godina u HE „Piva“. Tender za kapitalni remont 
agregata A2 do kraja maja.

Dragomir Blagojević

Mašinska hala HE “Piva”: Maksimalnom snagom
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OBJEKTIV 

gojević ističe da svi parametri i probni 
rad od početka godine ukazuju da je 
odrađen veoma dobar posao - znatno 
povećana pouzdanost i produžen vi-
jek trajanja prvog agregata. Potvrđuju 
to i izvještaji o izvedenim radovima na 
hidromašinskoj i elektro opremi, koje 
je, saglasno tenderskoj dokumentaci-
ji, uradio i  dostavio konzorcijum firmi 
Ethos Energy Poljska i ZRE Gdanjsk.
I naredne godine zaposlene u HE 
„Piva“ očekuje veliki posao, kapitalni 
remont agregata A2, čija je vrijednost 
procijenjena na oko 2,7 miliona eura. 
Tehnička dokumentacija je spremna, 
a tender bi trebalo da se objavi do 
kraja maja. 
-To je najveći posao koji nas očeku-
je 2019.godine. Tender je trebalo da 
bude već objavljen, ali smo to odgo-
dili, kako bismo sinhronizovali te sa 
radovima u okviru projekta rekon-

strukcije i modernizacije hidroelek-
trane koji su u nadležnosti Direkcije 
za razvoj i inženjering, a odnose se 
na rekonstrukciju i modernizaciju si-
stema sopstvene potrošnje elektrane, 
zatim rekonstrukciju sistema turbin-
ske regulacije, sistema upravljanja 
elektranom, generatorskih prekidača 
i monitoringa.  Planirano je da se si-
stem sopstvene potrošnje rekonstru-
iše uporedo sa remontom agregata 
br. 2 što će naredne godine zaustaviti 
postrojenja HE „Piva“ tridesetak dana, 
rekao je Blagojević. 
U narednom periodu planirana je i 
realizacija nekoliko projekata manje 
vrijednosti, ali itekako značajnih za si-
stem. Time će se u nekoliko narednih 
godina zaokružiti investicioni ciklus 
i objekat HE „Piva“ svrstati u red naj-
funkcionalnijih energetskih objekata 
ne samo u Crnoj Gori,  već i u regionu.

Krajem aprila počela je potpuna rekonstrukcija lifta L1 u brani elektra-
ne „Piva“. Projekat, vrijedan oko 450 hiljada eura, nakon uredno sprove-
dene tenderske procedure povjeren je konzorcijumu Balkan lift komerc 
Beograd i Balkan lift Podgorica. Puštanje lifta L1 u probni rad planirano 
je krajem godine. Rekonstrucija podrazumijeva demontažu postojećeg i 
ugradnju novog, savremenog lifta koji se uspinje 168 metara uz branu. 
Time će se znatno povećati mobilnost i operativnost zaposlenih zaduže-
nih za održavanje, kao i mjerenja tehničkih parametara i ispitivanja bra-
ne, ali i povećati bezbjednost radnika koji, tokom zimskih mjeseci kada 
je zbog sniježnih nanosa često zatvorena saobraćajnica Plužine – Šćepan 
Polje,  koriste liftove u brani elektrane da bi stigli do svojih radnih mjesta. 
Uporedo sa ovim radovima radnici firme Tangenta
zamijeniće kablovske regale i kablove u oknu lifta.  Nakon rekonstrukcije 
ovog, predviđena je i rekonstrukcija manjeg lifta L2.

Stare i dotrajale cijevne instalaci-
je rashladnog sistema agregata 
uskoro će biti zamijenjene novim 
od nerđajućeg čelika. Radovi će 
se izvesti u okviru četvrte od uku-
pno šest predviđenih faza, a po-
sao u ovoj fazi vrijedan je oko 150 
hiljada eura.
Ubrzo slijedi i rekonstrukcija si-
stema provjetravanja mašinske 
hale, kao i uvođenje odgovara-
juće klimatizacije u komandne 
prostorije sa pripadajućim trak-
tom. Planirana je i rekonstrukcija 
protivpožarnog sistema. Zahva-
ljujući realizaciji ovih projekata 
znatno će se unaprijediti komfor, 
zaštiti zdravlje i poboljšati bez-
bjednost zaposlenih u elektrani. 
Tender je objavljen tokom pro-
teklog mjeseca. U narednom pe-
riodu predviđena je i izgradnja 
zaštitne konstrukcije ispred ulaza 
u mašinsku halu hidroelektrane, 
što će u velikoj mjeri povećati 
bezbjednost i u dijelu pristupnog 
puta hidroelektrani. Vrijednost 
ovih radova procjenjuje se na oko 
400 hiljada eura.

U HE „Piva“, trenutno, ne mogu se 
pohvaliti povoljnom starosnom 
strukturom stotinjak zaposlenih. 
Prosječna starost radnika prema-
šuje 50 godina, pa razmišljaju da 
postepeno podmlađuju kadar. 
Početkom decembra prošle go-
dine u radni odnos primljeno je 
osam mladih radnika. Od toga, 
dva su inženjeri, a ostalo KV rad-
nici i pomoćni radnici. Cilj nam 
je da postepeno uvodimo mlade 
radnike koji će stasavati uz starije 
i iskusne kolege i biti spremni da 
ih zamijene kada odu u zasluženu 
penziju. To je od posebnog zna-
čaja  s obzirom na to da su u hi-
droelektrani većinom zastupljeni 
specijalistički poslovi, zaključio je 
direktor HE „Piva“.

LIFT

BEZBJEDNOST 

PODMLAĐIVANJE

Pivsko jezero
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REDOVNI GODIŠNJI REMONT  U TE “PLJEVLJA”

AKTUELNOSTI

Radovi teku 
po planu

Miodrag Vuković, Maja Todorović

TE “Pljevlja” planski je, 31.marta, 
obustavila  proizvodnju  u cilju 
kvalitetne pripreme redovnog 
godišnjeg remonta opreme i po-
strojenja u okviru kojeg će biti 
realizovane i zahtjevne investici-
je u on line monitoring položa-
ja vatre u kotlu, kao i u pumpno 
postrojenje u hemijskoj dopremi 
vode. Zastoj će potrajati do kraja 
maja, ali uzimajući u obzir trenut-
ne hidrološke prilike i proizvodne 
rezultate hidroenergetskih obje-
kata EPCG, izlazak TE “Pljevlja” sa 
mreže neće se odraziti na uredno 
snabdijevanje kupaca električne 
energije i  sigurno funkcionisanje 
elektro-energetskog sistema u 
Crnoj Gori.
 - Redovni godišnji remont vri-
jedan je oko tri miliona eura, a 
pored uobičajenih intervencija 
na kotlovskom postrojenju, u ma-
šinskoj sali, mlinskom postrojenju 

kao i na pomoćnim postrojenjima 
(doprema uglja, hemijska pripre-
ma vode, pomoćna kotlarnica), 
podrazumijeva uvođenje siste-
ma on line monitoringa položaja 
vatre u kotlu, kao  preduslova za 
svođenje azotnih oksida u di-
mnom gasu na dozvoljeni nivo – 
kaže direktor TE “Pljevlja” Vladimir 
Šestović.
- Time će se omogućiti apsolutna 
automatizacija rada kotlovskog 
postrojenja, pomoću kojega će 
se kontrolisati proces loženja i na-
stanka azotnih oksida u dimnom 
gasu. Urađeno je i ulaganje u 
pumpno postrojenje u hemijskoj 
pripremi vode koje služi za pri-
premu sirove vode za tehnološke 
potrebe. Postrojenje će se uraditi 
od materijala koji je, po najnovi-
jim standardima, dozvoljen  za tu 
vrstu tehnološke namjene – ističe 
Šestović.
Ovogodišnji remont TE ”Pljevlja”, 
pored standardnih poslova koji 
se vrše svake godine, obuhvata i 
novu, zahtijevnu investiciju, on-
lajn monitoring položaja vatre u 
kotlu.  
Onlajn monitoring predstavlja  
optičke mjerne uređaje na zido-
vima kotla, koji šalju signale cen-
tralnom sistemu i  timu koji ruko-
vodi radom kotla. Daje podatke 
o plamenu, položaju plamena i  
ostale  informacije koje do sada 
nijesu bile dostupne rukovaocu. 
Danijel Jovanović, tehnički ruko-
vodilac firme “Grampex d.o.o. Be-

ograd”, koji vodi projekat Onlajn 
monitoring u TE “Pljevlja”, navodi 
da će ovaj sistem znatno olakšati 
posao rukovaocima,  omogući-
ti im da utiču na poziciju vatre i 
maksimalno je iskoristi 
- Sistem je relativno nov.  Ugra-
đen je u petnaest sličnih blokova 
u termoelektranama širom Evro-
pe. Najveće iskorišćenje vatre je 
kada je plamen u obliku svijeće, 
na sredini, centralnoj poziciji ko-
tla. Sistem daje detaljan uvid  u 
sastav vatre, što omogućava da se 
vidi da li je potrebno ubaciti novu 
količinu ugla ili je dovoljna količi-
na koja se trenutno koristi. 
- Onlajn monitoringom se sma-
njuje i količina štetnih čestica koje 
odlaze u vazduh, jer je sagorijeva-
nje potpunije. On ima i finansijski 
učinak, jer se štedi izvjesna količi-
na utrošenog uglja. Na ovaj način 
sprečavaju se incidenti i situacije 
u kojima  plamen ode na pogreš-
nu stranu, pa izazove brojne štete 
na cijevnom sistemu. Ovako se to 
izbjegava, jer je plamen konstan-
tno vidjiv i pod kontrolom – ističe  
Danijel Jovanović.
Radjene su odredjene studije o 
automatskom vođenje rada kotla 
pomoću ovog sistema. Za onlajn 
monitoring smo  dobili nagrade 

Vladimir Šestović, direktor TE “Pljevlja”

Danijel Jovanović, tehnički rukovodilac firme 
“Grampex d.o.o. Beograd”
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EU u Beču i Lisabonu. Omogu-
ćena je proizvodnja iz domaćih 
materijala što je velika ušteda i 
povoljnost – ističe Jovanović. 
Ovaj projekat predstavlja i dobar 
uvod u već izvjesnu ekološku sa-
naciju prvog bloka TE “Pljevlja”. 
Parametri, koje do sada nijesmo 
imali,  izuzetno će olaksati samu 
sanaciju i omogućiti uvid u po-

datke pomoću kojih se vrše razne 
vrste proračuna, koje će značajno 
uticati na projektovanje I samo 
izvođenje ekološke rekonstrukci-
je.   
Glavni inžinjer za mašinske po-
slove i rukovodilac ovogodišnjeg 
remonta, Dragan Babić, navodi da 
sve ide po planu i da su uvedeni 
svi izvođači koji su potrebni. 
- Radovi u pogonima su počeli 
10. aprila i trajaće do 1. juna. Pri-
je početka remonta završene su 
sve neophodne tenderske i ostale 
procedure. Obezbijeđena je sva 
neophodna zaštita na radu, koja 
osigurava uposlene  radnike od 
mogućih incidenata i povreda. 
Osim standardnih poslova, koji 
se vrše svake godine, ovogodišnji 
remont obuhvata i brojne novine. 
Prvenstveno ovdje mislim na On-
lajn monitoring,  koji će omogući-
ti  praćenje vatre u ložištu što će 
povoljno uticati na rad pogona – 
naglašava Dragan Babić.
- Novinu ovog puta predstavlja i 

Dragan Babić,rukovodilac ovogodišnjeg 
remonta

sanacija punktnog postrojenja za 
doziranje hemikalija za regene-
raciju demi linija, što je svakako 
veći i zahtjevan projekat, jer obu-
hvata neophodnu zamjenu čelič-
nih plastičnim cijevima, sanaciju 
poda koji je oštećen djelovanjem 
agresivnih kisjelina itd. Uspješ-
nom sanacijom za dugi niz go-
dina neće biti potrebe za sličnim 
aktivnostima, jer je ovo projekat 
sa dugoročnim ishodom – ističe 
Babić.
Remontne radove izvode, pored 
“domaćih” i kadrovi  iz više kom-
panija sa prostora bivše Jugosla-
vije, kao i lokalne firme, angažo-
vane nakon uredno sprovedenog 
postupka javnih nabavki.  Jedna 
od kompanija čiji zaposleni već 
dugi niz godina učestvuju u re-
montnim poslovima u termoelek-
trani u Pljevljima je i  firma “Ter-
moelektro-Mont d.o.o Podgorica”.
Glavni inžinjer firme “Termoelek-
tro-Mont d.o.o Podgorica” Dejan 
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RADNICI 
TERMOELEKTRANE O 
REMONTU

Na redovnim aktivnostima 
tokom remonta zatičemo 
kolege Zorana Papića i Milenka 
Jašovića, mašinbravare u Sektoru 
za održavanje termoelektrane 
u Pljevljima. Ova dva veterana 
učestvuju u remontnim radovima 
, kako sami rekoše, već dugi niz 
godina.

- Nama su ovo uobičajene 
aktivnosti, jer termoelektrana 
svake sozone mora ući u remont, 
kako bi u predtojećem periodu 
od godinu dana sve funkcionisalo 
kako treba – kaže Zoran Papić. 

On dodaje da su tokom remonta 
zaposleni u TE “Pljevlja” uvijek 
maksimalno angažovani na 
izvođenju poslova iz njihovog 
domena.

- Period remonta je uvijek 
zahtjevan za sve zaposlene. Svi se 
trudimo da uložimo maksimum, 
kako bi u pogonima sve 
funkcionalo kako treba – ističe 
Milenko Jašović. 

AKTUELNOSTI

Mazalica,sa ekipom iz pomenute 
firme, višegodišnji je učesnik re-
monta
- Firma za koju radim sa svojim 
podizvođačima već dugi niz go-
dina je angažovana na poslovima 
remonta TE “Pljevlja”. Vrši sve vrste 
poslova. Ove godine smo obez-
bijedili 70  radnika, koji čine kva-
litetnu radnu snagu, čiji rad nam 
omogućava da sve posleve zavr-
šimo u predviđenom roku i onako 
kako smo planirali – kaže Dejan 
Mazalica.
On ističe da je ekipa kojom ru-
kovodi sačinjena od iskusnih 
kadrova za izvođenje ovih speci-
jalizovanih poslova, tako da nije 
neobično što iz godine u godinu 
upravo njima bivaju povjereni ve-
oma zahtjevni poslovi tokom re-
monta termoelektrane u Pljevlji-
ma. Ove godine, pored redovnih 
aktivnosti, biće odrađena I beto-
naža pumpnog postrojenja.
Bez obzira na remont TE “Pljevlja”, 
hidrološka situacija sa kojom smo 
ušli u drugi kvartal  2018. godine, 
uliva optimizam  da će manjkovi 
tokom aprila i maja biti nadomje-
šteni proizvodnjom iz naših hi-
droelektrana. 
Hidrološke prilike iz decembra 

prošle godine, kao i tokom pr-
vog kvartala ove, uslovile su da 
se poprave dotoci na rijekama, a 
samim tim i nivoi naših akumula-
cija. Usljed obilnih padavina, kao 
i topljenja snijega na planinama, 
akumulacije HE “Perućica” su go-
tovo na maksimumu, dok je Piv-
sko jezero na oko 80 odsto svog 
maksimuma. 
Od početka rada do sada TE 
“Pljevlja” proizvela  je i elek-
tro-energetskom sistemu isporu-
čila  418.387,73 MWh električne 
energije.
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DAN HE “PERUĆICA”- 58 GODINA POSTOJANJA

POVODI

Od početka godine 
ostvareno 73 odsto 
godišnjeg plana

www.epcg.com

HE “Perućica”, 12. maja, obilježila je 
58 godina postojanja i uspješnog 
rada. Prve količine električne ener-
gije crnogorskom elektroenerget-
skom sistemu isporučila je 1960. 
godine, a od početka rada naša 
najstarija velika elektrana uku-
pno je proizvela  50.248.118 MWh 
(megavat-sati) energije. Rekordna 
godina  bila  je 2010, kada je HE 
“Perućica” proizvela i elektroener-
getskom sistemu Crne Gore ispo-
ručila 1.434.895  MWh električne 
energije. 

Početak 2018. godine obilježili su 
uspješni proizvodni rezultati. Do-
bre hidrološke prilike tokom pret-
hodnog perioda, kao i izuzetna 
pogonska spremnost postrojenja, 
razlog su što je HE “Perućica” u 
periodu januar - april  ove godine 
proizvela 670.000 MWh električne 

energije i već ostvarila 73 odsto 
godišnjeg plana, što je čak 53 od-
sto više u odnosu na plan za prva 
četiri mjeseca. Ako se ovakav proi-
zvodni trend nastavi 2018. godina 
mogla bi biti rekordna.

U narednom četvorogodišnjem 
periodu pred menadžmentom i 
zaposlenim u HE “Perućica”, kao i 
menadžmentom Direkcije za ra-
zvoj i inženjering EPCG, je obiman 
i izuzetno zahtjevan posao revita-
lizacije opreme i postrojenja Elek-
trane, poslije gotovo šest deceni-
ja eksploatacije, kao i stavaranje 
uslova za proširivanje proizvodnih 
kapaciteta.

Projekat vrijedan oko 6,3 miliona 
eura podrazumijeva revitalizaciju 
svih sedam generatora, kao i kom-
pletnu zamjenu pet blok–trafoa. 
Realizacijom ovog posla produži-
će se životni vijek “Perućice” za još 
15-20 godina i obezbijediti visoka 
pogonska spremnost proizvodnih 
kapaciteta. Uporedo sa tim ući 
će se u realizaciju druge faze mo-
dernizacije tog hidroenergetskog 
objekta i stvoriti potrebni uslovi za 
ugradnju osmog agregata.

Generatori u HE „Perućica“ puštani 
su u pogon paralelno sa izgrad-
njom elektrane, u okviru tri faze. 
Prva dva generatora u pogonu su 
od 1960.godine. Dvije godine ka-
snije u pogon su puštena još tri, a 
1976. i 6. i 7. agregat. 

HE “Perućica“ smještena je u sjever-
nom dijelu Bjelopavlićke ravnice. 
Naziv je dobila po vrelu Perućica, 
koje izvire u njenoj neposrednoj 
blizini. Za proizvodnju električne 
energije HE “Perućica” koristi vode 
gornjeg toka rijeke Zete, odnosno 
vode koje iz Nikšićkog polja pri  
izuzetno povoljnom padu na krat-
kom rastojanju pokreću njene tur-
bine. U sastavu HE  “Perućica”, čija 
instalisana snaga iznosi 307 MW  
su  akumulacije “Krupac”, “Slano” i 
retenzija “Vrtac”, a dio sistema HE 
“Perućica” čini  i pet malih hidroe-
lektrana na teritoriji Podgorice, Ko-
lašina, Cetinja i Šavnika, sa godiš-
njom proizvodnjom od blizu 6.000 
MWh (megavat-sati) električne 
energije.

Povodom Dana HE “Perućica” Sin-
dikalna organizacija zaposlenih 
(SOZ) organizovala je prigodno 
druženje zaposlenih u toj elek-
trani. Druženju su prisustvovali i 
predstavnici menadžmenta EPCG, 
a prisutne je pozdravio direktor HE 
“Perućica”, Dragan Čizmović.



ELEKTROPRIVREDA

13

Lovćen lojalnost program  jedinstvenim 
sistemom udruživanja osiguranja  i  
zbrajanja bodova povezuje osiguranja, 
čime ostvarujete popuste na:

• osiguranja kuće/stana 
• kasko osiguranja motornih vozila AK
• turistička osiguranja
• osiguranja odgovornosti…

Više polisa osiguranja,
veća ušteda.

Nova
osiguranja,
dvostruki bodovi

Već sa dva 
osiguranja
ste u programu

Lovćen 
lojalnost 
program
Udružite osiguranja, 
sakupljajte bodove 
i ostvarite 

do 50 % popusta
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ZA ČIST RAČUN

Akcija “ZA ČIST RAČUN”, koju je 
Elektroprivreda Crne Gore pokre-
nula početkom marta do sada je 
opravdala očekivanja. Veliki broj 
privrednika iskoristio je jedinstve-
nu ponudu za otplatu 30 odsto 
duga u narednih 30 mjeseci. Ru-
kovodilac Sektora za operativne 
poslove u FC Snabdijevanje, Mi-
loš Bigović, ističe kako je preko 
140 pravnih lica potpisalo Spo-
razum o izvršavanju obaveza po 
povoljnim uslovima.

Usaglašeni dug za pravna lica, 
koja su se priključila akciji, iznosi 
oko 2,4 miliona eura. Kako akcija 
traje do kraja maja, očekujemo da 
će biti veliko interesovanje i da će 
određeni broj privrednika iskori-
stiti jedinstvenu ponudu EPCG - 
dodao je Bigović.

Podsjećamo, u akciju se mogu 
uključiti sva pravna lica koja ima-
ju više od tri neplaćene fakture za 
utrošenu električnu energiju, bez 

 SNABDIJEVANJE

Preko 140 potpisanih sporazuma

obzira na visinu dugovanja, uz 
uslov da plate posljednju fakturu 
i potpišu Sporazum o izvršavanju 
obaveza po povoljnim uslovima.
Potpisivanjem Sporazuma pravna 
lica ostvaruju niz povoljnosti. Pri-

Marko Burić

je svega, u prvih 30 mjeseci traja-
nja protokola biće u obavezi da u 
30 mjesečnih, fiksnih rata izmire 
30 odsto duga. Uz mjesečnu ratu, 
potrebno je plaćati i tekući račun.  
Druga povoljnost za pravna lica 
koja odluče da se priključe akciji 
je što su, dok se poštuje Spora-
zum, pravna lica izuzeta od isklju-
čenja sa distributivne mreže.

Pravna lica koja imaju aktivne 
Sporazume iz prethodnog perio-
da (klasični protokol ili protokol iz 
akcije 5 za 5) mogu iste reprograr-
mirati po novom modelu. Takođe, 
pri potpisivanju Sporazuma kupci 
potpisuju i Ugovor o snabdijeva-
nju i ukoliko je to slučaj, treba da 
izmire troškove pokrenutih Pri-
jedloga za izvršenje.

Miloš Bigović
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IZGRADNJA TRAFOSTANICE 35/10 KILOVOLTI NOVI ULCINJ

Izgradnja trafostanice 35/10 kilovolti 
Novi Ulcinj, čija je ukupna vrijednost 
oko dva miliona eura, omogućiće 
kvalitetnije napajanje strujom za 
8.600 mještana te opštine.
U tu cijenu, kako je saopšteno iz Cr-
nogorskog elektrodistributivnog 
sistema, uključena je i gradnja tri 35 
kilovoltnih i sedam 10 kilovoltnih ka-
blovskih vodova.
- Trafostanica Novi Ulcinj ulazi u fazu 
funkcionalnog ispitivanja, nakon 
čega slijedi tehnički prijem. Ukoli-
ko predstojeće faze budu uspješno 
realizovane, očekuje se da će biti 
puštena u pogon pred početak ovo-
godišnje ljetnje turističke sezone i 
uspješno snabdjeti 3.073 mještana 
sa područja Pinješa, Nove mahale, 
Metriza, Pristana, Starog grada, kao i 
hotele Albatros, Mediteran i Holegro 
-kazali su iz CEDIS-a i dodali da bolje 
napajanje strujom može očekivati 
i 5.527 korisnika sa područja užeg 
gradskog jezgra.
Realizacijom tog projekta biće riješe-
no i ljetnje preopterećenje vazduš-
nog voda iz trafostanice 110/35 ki-
lovolti Kodre do trafostanice 35/10 
kilovolti Grad.
Ovaj objekat neophodan je infra-
strukturni preduslov za turističku 

CEDIS

Vrijednost dva miliona eura

valorizaciju opštine Ulcinj i poveća-
nje hotelskih kapaciteta. Otvara se i 
mogućnost za razvoj 10 kilovoltne 
mreže i priključenje novih individual-
nih i stambeno-poslovnih objekata”, 
naveli su iz CEDIS-a i dodali da je to 
najvažniji, ali i finansijski i izvođački 
najzahtjevniji projekat koji će Ulcinja-
nima osigurati kvalitetnije napajanje 
strujom, naročito ljeti kada je potroš-
nja veća.
Projekat izgradnje trafostanice Novi 
Ulcinj podrazumijeva polaganje tri 
podzemna kablovska voda od 35 i 
sedam kablovskih vodova od 10 ki-
lovolti. To, kako ističu u CEDIS-u, nije 
moguće učiniti bez raskopavanja uli-
ca na dionicama polaganja kablova.
- Radovi na trasi kojom prolaze vo-
dovi za trafostanicu Novi Ulcinj, ne-
rijetko izazivaju revolt građana, jer 
se usporava funkcionisanje grada. 
Stoga smo, sa predstavnicima ulcinj-
ske opštine, dogovorili obustavljanje 
radova do dovođenja raskopanih di-
onica u prvobitno stanje - naveli su iz 
CEDIS-a.
Oni dodaju da će ispoštovati po-
menuti dogovor, čemu u prilog ide 
i početak radova na sanaciji koja je 
počela prvog dana nakon uskršnjih 
praznika, a nastavlja se danas.

www.cedis.me

Predviđeno je da do danas bude iz-
betoniran rov od trafostanice Novi 
Ulcinj do kružnog toka, kroz naselje 
Pinješ, a do 1. maja, planirano je be-
toniranje rova oko kružnog toka u 
Ulcinj u i kod trafostanice 110/35 ki-
lovolti Kodre.
- To su zahtjevni radovi koji iziskuju do-
bar plan i vrijeme kako bi kvalitet bio 
zadovoljen. Treba imati u vidu i nepo-
voljne vremenske uslove za izvođenje 
radova u ranijem periodu, što je produ-
žilo aktivnosti i pomjerilo rokove - sma-
traju u CEDIS-u i dodaju da će nakon 
sanacije postojećih, građane blagovre-
meno obavještavati o radovima koji 
predstoje.
Ukoliko se odobre iskopi, kompletno 
asfaltiranje svih površina ide nakon 
polaganja kablova na svim dionicama.
- Ukoliko ulcinjska opština bude za-
htijevala da se sve asfaltira prije na-
stavka radova, upitan je rok završetka 
objekta do početka turističke sezone. 
Za tako važne investicije koje dopri-
nose dobrobiti društva, treba imati 
strpljenja i razumijevanja kako bi se 
privele kraju na zadovoljstvo svih - 
istakli su u CEDIS-u i dodali da, pored 
gradnje trafostanice Novi Ulcinj, pla-
niraju i druge investicione projekte 
za ovu godinu vrijednosti do dva mi-
liona eura.
CEDIS je krajem prošle i početkom 
ove godine završio tenderske po-
stupke i potpisao ugovore za gradnju 
kablovskih vodova od trafostanice 
Velika Plaža 2 do trafostanica Madžo 
2 i Bratstva i jedinsta, kao i za rešetka-
sti stub Sveti Nikola, čija je vrijednost 
oko 456.000 eura.
- Potpisani su i ugovori za izgradnju 
četiri trafostanice 10/0,4 kilovolti, vri-
jednosti blizu 200.000 eura. Ugovor 
za realizaciju 10 kilovolti
podzemnih vodova, od oko 620.000 
eura, takođe je potpisan, a do počet-
ka ljetnje turističke sezone očekuje-
mo završetak još deset investicionih 
projekata, vrijednosti oko 213.000 - 
kazali su iz CEDIS-a.



ELEKTROPRIVREDA maj 2018

16

INTERVJU
DIREKTOR SPLITSKOG FRAKTALA, ANTE TOJČIĆ, O RAZVOJU BERZANSKOG TRGOVANJA NA 
ENERGETSKIM TRŽIŠTIMA REGIONA

Moraju se uskladiti 
propisi i smanjiti troškovi 

prekogranične trgovine
Mitar Vučković

-Povećanjem kapaciteta obnov-
ljivih varijabilnih izvora, primarno 
vjetro i solarnih elektrana, čija se 
ozbiljna ekspanzija očekuje već 
u narednih pet godina te preba-
civanjem prekogranične trgovi-
ne, koju Elektroprivrede regiona, 
trenutno, po pravilu obavljaju na 
bilateralnom nivou posredstvom 
trejding kompanija, u okvire 
uređenog tržišta,  sigurno će se 
povećati i obim trgovine na ber-
zama električne energije u ze-
mljama regiona, smatra direktor 
kompanije za inženjering i tehnič-
ki konsalting u energetici, Fraktal, 
iz Splita, Ante Tojčić.

Prema riječima Tojčića ta dva os-
novna pokretača ustvari pred-
stavljaju izuzetan potencijal za 

povećanje aktivnosti na tržištu i 
likvidnosti berzi električne ener-
gije u regionu. 

Podsjeća da nedovoljan broj tr-
žišnih učesnika i prirodni mono-
pol elektroprivrednih kompanija 
sprječavaju mogućnost aktivni-
jeg tržišnog takmičenja, zbog 
čega su, kaže Tojčić, dosadašnji 
rezultati trgovanja na CROPEX-u 
i SEEPEX-u poražavajuće skromni, 
ispod dva odsto ukupne potroš-
nje u državama regiona.

Tojčić navodi da je primarno pi-
tanje uređivanje regulative i uki-
danje naplate raznih poreza i 
naknada za prekograničnu trgo-
vinu, kao i usklađivanje propisa 
među državama regiona, kako bi 
se ohrabrilo učešće na uređenim 
tržištima u svakoj od njih. 

-Obaveze tipa registracije kom-
panije, iznajmljivanja radnog pro-
stora određenog broja kvadrata 
i zapošljavanja jednog ili dvoje 
radnika za nekog ozbiljnog tr-
govca iz Evrope predstavljaju ne-

razumne zahtjeve, s obzirom na 
djelatnost kojom se bavi. Danas 
imamo kancelarije za trgovanje, 
gdje se iz jedne kancelarije trguje 
električnom energijom i drugim 
energentima po cijelom svijetu. 
Uz to, bitna otežavajuća okolnost 
u regionu je i visok nivo regulator-
nog rizika, gdje se u kratkom roku 
znaju drastično mijenjati uslovi 
poslovanja u energetici, što od-
vraća veće privatne investitore, 
bilo strane ili domaće, od pokuša-
ja ozbiljnog učestvovanja na trži-
štu. Stoga je uređenje regulative, 
koja mora harmonizovati i uskla-
diti uslove širom regiona, zapravo 
prvi korak ka ozbiljnijem pove-
ćanju aktivnosti međunarodnih 
učesnika. Sa povećanjem obima 
trgovine na berzama prirodno je 
očekivati da se smanji iznos na-
knada za učešće na tržištu, kao i 
drugi troškovi, kaže Tojčić.

Ocijenivši da se kratkoročni nedo-
staci energije primarno ne nado-
knađuju unutar samog regiona, 
Tojčić navodi da je to, uglavnom, 

Nedovoljan broj tržišnih učesnika i prirodni monopol 
elektroprivrednih kompanija sprječavaju mogućnost 
aktivnijeg tržišnog takmičenja u regionu. Podsticaj razvoja 
berzanskog trgovanja jedan je od načina za uspostavljanje 
povoljnije investicione klime.

Ante Tojčić
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rezultat toga što se elektropri-
vredne kompanije radije odluču-
ju za uvoz iz Evrope ili preko trgo-
vaca zbog čega izostaje ozbiljnije 
učešće na regionalnim berzama 
(day-ahead ili unutar dnevna tr-
govina).

-Jedan HEP će nedostatak ener-

gije zatvoriti unutar 
sebe kroz svoje hidro-
elektrane, jedna EPCG 
će pokušati zatvoriti 
neki svoj bilans unu-
tar sebe. Isto to ima-
mo u Srbiji i zapravo 
nemamo interakciju 
među njima i to je baš 
ono što bi integrirana 
berza, bila to jedna ili 
četiri-pet povezanih, 
trebalo da napravi, jer 
bi to trebalo rezultira-
ti najekonomičnijim 
rješenjem, jer ako je u 
nekom trenutku eko-
nomski najisplativije 
smanjiti proizvodnju 
neke hidroelektrane u 

Hrvatskoj u odnosu na neki kapa-
citet u Srbiji, a s obzirom na izvr-
snu povezanost međugraničnim 
kapacitetima onda nema smisla 
da se jedna Hrvatska, pa makar 
to bio i sam HEP,  zatvara unutar 
sebe ako je ekonomski isplativije 

da se to odradi na drugom mje-
stu. Ali, za to treba imati jasno 
uređeno tržište gdje mogu stalno 
biti raspoložive ekonomske po-
nude i gdje će biti jasno da se radi 
o obostranoj koristi.

Podsticaj razvoja berzanskog tr-
govanja jedan je od načina za 
uspostavljanje povoljnije investi-
cione klime.

-To pruža dodatnu sigurnost. Bilo 
koji ozbiljni investitor koji želi da 
uloži, recimo u termoelektranu, 
gasnu ili na ugalj svejedno, ili ako 
se, što očekujemo da će se dogo-
diti kroz 4-5 godina, i obnovljivi 
izvori budu gradili samo na ko-
mercijalnim osnovama, sigurno 
će biti ohrabren ako zna da će tu 
energiju moći plasirati na likvidno 
tržište. Danas u jednoj Crnoj Gori 
ili BiH teško je na to računati, jer 
prvo likvidno tržište koje takav in-
vestitor može vidjeti je mađarsko. 
Do tamo on mora zakupiti dva, tri 
ili četiri prekogranična kapaciteta 
uz konstantni rizik da li će moći 
nesmetano učestvovati na tom 
tržištu ili će doći do neočekivanih 
ograničavajućih regulatornih pro-
mjena. Kada bi se harmonizovale 
alokacije prekograničnih kapa-
citeta zajedno sa povezivanjem 
berzi te kada bi investitor znao 
da, bez obzira na kojoj tački bio u 
regionu, svoju energiju može pla-
sirati na likvidno tržište, znatno bi 
se smanjio rizik plasmana elek-
trične energije i samim tim puno 
lakše bi se donosile investicione 
odluke, zaključio je direktor Frak-
tala, Ante Tojčić.

KOMPANIJA FRAKTAL

Fraktal je kompanija za inženjering i tehnički konsalting u energetici  sa sjedištem u Splitu, čiji je godišnji 
obrt, u posljednje tri godine, premašio milion i po eura. Još 1994.godine u Fraktalu su počeli da razvijaju 
softver za analizu tokova u prenosnoj i distributivnoj mreži. Posljednjih 10-15 godina, međutim, akcenat je 
stavljen na obnovljive izvore energije s posebnim naglaskom na solarne i posebno vjetro elektrane. Pored 
Hrvatske, kompanija Fraktal sve više je prisutna u Crnoj Gori, BiH, Srbiji, zatim na tržištu Kosova, a trenutno 
su angažovani i na pripremi i realizaciji energetskih projekata u Gruziji, Mađarskoj, Irskoj i Izraelu. 
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Crna Gora ima 
stručni i naučni 
potencijal 

 Miodrag Vuković

Crna Gora ima dovoljno stručnog i 
naučnog potencijala koji će pomo-
ći da se u energetskom sektoru kre-
ne pravim putem, ocijenio je pred-
sjednik Crnogorskog komiteta CG 
KO CIGRE, Milutin Ostojić, na sveča-
nosti povodom obilježavanja deset 
godina postojanja tog Komiteta.

Predsjednik CG KO CIGRE, Milutin 
Ostojić,kazao je da taj Komitet na-
stoji da, u okviru svojih djelatnosti 
i ciljeva, doprinese stručnoj analizi 
i rješavanju aktuelnih problema ve-
zanih za eksploataciju, upravljanje i 
razvoj elektroenergetskog sistema 
Crne Gore.

- Trudimo se da prenesemo ogoro-
mno znanje i iskustvo i da izabere-
mo preferencijalne teme u skladu 
sa tim opredjeljenjem. U toku odr-
žavanja svakog savjetovanja, pored 
rada po studijskim komitetaima, 
njih ukupno 15, organizovali smo 
okrugle stolove sa temama koje 
na najbolji način potvrđuju šta su 
naši ciljevi i opredjeljenja - kazao je 
Ostojić.

U planovima razvoja, kako je rekao, 
Vlada Crne Gore, je energetski sek-
tor svrstala u sam vrh prioriteta.

- Smatramo da Crna Gora ima do-
voljno stručnog i naučnog potenci-
jala, u akademijama nauka, Univer-
zitetu Crne Gore, u ministarstvima, 
u Inženjerskoj komori, nevladinim 

organizacijama, koji će pomoći da 
se u energetskom sektoru krene 
pravim putem - ocijenio je Ostojić.

On smatra da je potrebno razmisliti 
o ideji osnivanja Savjeta za energe-
tiku Crne Gore. Ostojić je istakao da 
Crna Gora postaje značajno ener-
getsko čvorište, ali da u sektoru 
proizvodnje električne energije u 
hidro i termo elektrananama “ostali 
smo tamo gdje smo bili prije 40 go-
dina”.

- Sve države EU, pa i države regiona 
iskoristile su svoj hidropotencijal, 
velikim, srednjim i malim elektra-
nama. Kod nas je iskorišćeno samo 
oko 22 odsto raspoloživog hidro-
potencijala - kazao je Ostojić.

On je konstatovao da trenutno vla-
da veliko interesovanje za izgrad-
nju malih elektrana u Crnoj Gori, 
uz pojašnjenje da je interesovanje 
uglavnom motivisano povoljno 
podsticajnom cijenom.

Prema njegovim riječima, energeti-
ka je od izuzetnog značaja za uku-
pan privredni razvoj jedne zemlje, a 
proces pridruživanja EU i Poglavlje 
15- Energetika, koje je otvoreno u 
decembru 2015. godine, kako je 
kazao, traži izuzetno intenzivan rad 
na ispunjavanju uslova iz tog Po-
glavlja.

- Značajne aktivnosti u ovoj obla-
sti su usmjerene na uspostavljanje 

standarda, koji se moraju ispuniti 
u pogledu kvaliteta, što uslovljava 
potrebu kako regionalnog pove-
zivanja, tako i stvaranja uslova za 
uključivanje u jedinstveno evrop-
sko tržište električne energije - 
smatra Ostojić.

Generalni direktor Direktorata za 
energetiku u Ministarstvu eko-
nomije, Miodrag Čanović, rekao 
je da je prije deset godina CG KO 
CIGRE okupio najznačajnije na-
učnike i stručni kadar iz oblasti 
elektroenergetike koji su, kako je 
kazao, doprinijeli unapređenju i 
razvoju sektora proizvodnje, pre-
nosa, distribucije i snabdijevanja 
električnom energijom.

- Pored toga, CG KO CIGRE stva-
rao je mogućnosti za saradnju sa 
komitetima CIGRE iz okruženja i 
glavnim komitetom CIGRE u Pa-
rizu, što je omogućavalo brži i 
lakši pristup naučnim i stručnim 
radovima priznatih eksperata iz 
oblasti elektroenergetike, a time 
i efikasniju implementaciju najsa-
vremenijih tehnoloških rješenja - 
kazao je Čanović.

On je naveo da je u desetogo-
dišnjem periodu CG KO CIGRE 
uspješno organizovao pet savje-
tovanja u kojima su, kako je do-
dao, učestvovali brojni naučni i 
stručni radnici i poslovni ljudi iz 
Crne Gore i regiona.

 Predsjednik Crnogorskog komiteta CG KO CIGRE, 
prof.dr.Milutin Ostojić
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U proteklom periodu, kako je ka-
zao, realizovane su značajne aktiv-
nosti u okviru projekta izgradnje 
novih i rekonstrukcije postojećih 
proizvodnih, prenosnih i distribu-
tivnih objekata.

- Završena je izgradnja vjetroelek-
trane Krnovo, kao i 12 malih hidro-
elektrana. U toku je realizacija zna-
čajnog broja projekata izgradnje 
malih hidroelektrana, solarnih elek-
trana, vjetroelektarne na Možuri. 
Pokrenute su inicijative za izgrad-
nju hidroelektrana na Morači i Ko-
marnici - naveo je Čanović.

On je naglasio da se uspješno rea-
lizuje i projekat izgradnje podmor-
skog kabla između Crne Gore i Italije.

- Takođe, u prethodnom periodu 
uloženi su veliki napori da se stvo-
re uslovi za izgradnju drugog bloka 
termoelektrane TE Pljevlja, a aktiv-
nosti na tom planu će biti nastavlje-
ne i u narednom period - rekao je 
Čanović.

EPCG, kako je rekao, realizuje drugu 
fazu projekta rekonstrukcije i mo-
dernizacije hidroelektrane HE Piva i 
HE Perućica uz finansijsku podršku 
njemačke razvojne KfW banke.

Čanović je zaključio da očekuje 
da će biti nastavljeno ostvarivanje 
utvrđenih ciljeva u oblasti energe-
tike, koji će doprinijeti bržem eko-
nomskom i sveukupnom razvoju 
Crne Gore i njenoj integraciji u EU.

Savjetnik predsjednika Vlade Crne 
Gore za energetiku, Ljubo Kne-
žević, kazao je da je povezivanje 
nacionalnoih elektroenergetskih 
sistema, na principima uzajamne 
pomoći i podrške, jezgro savreme-
ne elektroenergetike.

- Istorija velikih električnih mreža 
u Crnoj Gori nije od juče i puna je 
svijetlih momenata, koji ukazuju da 
samosvijet i spoznaja sopstvenih 
prioriteta u kombinaciji sa struč-
nom i intenzivnom saradnjom sa 
našim susjedima, nemaju adekvat-
nu razvojnu alternative - ocijenio je 
Knežević.

Predsjednik Odbora direktora 
Elektroprivrede Crne Gore (EPCG), 
Đoko Krivokapić, kazao je da će biti 
posvećen saradnji sa CG KO CIGRE 
da bi se, kako je rekao, napravio za-
jednički iskaz za dobro Crne Gore.

- Mogu da obećam da će se Elek-
troprivreda vratiti CG KO CIGRE i 

da ćemo napraviti dodatni iskaz i 
pomoći da zajedno sa vama, pro-
fesorima Univerziteta, sa ljudima 
koji se bave ovom procedurom, u 
narednom periodu, pozicioniramo 
i napravimo investicioni ciklus koji 
se od nas očekuje - poručio je Kri-
vokapić. 

Izvršni direktor Crnogorskog elek-
trodistributivnog sistema CEDIS, 
Zoran Đukanović, rekao je da je 
elektroenergetski sistem nerazdvo-
jiv i da se ideje i problemi kroz, kako 
je kazao, struku i značajan potenci-
jal, mogu zajednički rješavati.

-  Mi u CEDIS-u možemo, kroz inve-
sticione cikluse, te ideje realizovati. 
CEDIS će i dalje podržavati CIGRE, 
jer u tome vidi i svoj interes, ali i 
interes države Crne Gore”, kazao je 
Đukanović.

Pomoćnik direktora Crnogorskog 
elektroprenosnog sistema CGES, 
Ivan Bulatović, rekao je da će CGES 
“biti tu, kao što je bio u prethodnih 
deset godina” i poželio uspješan 
rad u narednom periodu.

Na svečanosti je prikazan i doku-
mentarni film “Deset godina Crno-
gorskog komiteta CIGRE”.

Detalj sa svečanosti 

 Đoko Krivokapić
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Organizatori City Groove festivala 
otkrili su nikad jači spisak izvođa-
ča za ovogodišnje izdanje koje će 
se održati 1. i 3. juna u Podgorici, a 
koje predvode inostrane zvijezde 
kao što su Stereo MC’s i The Cube 
Guys, kao i ranije najavljeni Simple 
Minds. 

Prva noć biće besplatna za sve po-
sjetioce i posvećena elektronskom 
zvuku, a nastupiće podgorički DJ 
i producent Mr Lekka, španski DJ 
Dario Nunješ i već pomenuti po-
znati italijanski haus duo The Cube 
Guys. Drugo veče otvoriće KIC pop 
hor, zatim će svirati hrvatski rok 
bend Vatra, a nakon njih na binu 
će izaći Josipa Lisac. Veče će zatvo-
riti Stereo MC’s. Zvijezda treće noći 
festivala je kultna škotska grupa 

EPCG I OVE GODINE 
UZ CITY GROOVE 
FESTIVAL

IZMEĐU DVA BROJA

Odbor direktora EPCG usvojio je na 
XVI sjednici, 26. aprila 2018.godine, 
Pravilnik o izmjenama i dopunama 
Pravilnika o organizaciji Elektropri-
vrede Crne Gore A.D. Nikšić. Novim 
rješenjem Operativna cjelina Direk-
cija za opšte poslove preimenovana 
je u Direkciju za IMS i upravljanje 
rizikom.  Ukinuta je i Direkcija za 
odnose sa državnim institucijama 
i upravljanje rizikom, a umjesto te 
Operativne cjeline formirana Služba 
za upravljanje rizicima i poslove osi-
guranja u okviru Glavne finansijske 
direkcije.
Izmjena u organizaciji Direkcije za 
opšte poslove proizašla je iz potre-
be za uvođenjem i unaprijeđenjem 
standarda sistema kvaliteta EPCG, 
zbog čega je kroz akt o organizaciji 
trebalo utvrditi organizacione obli-

IZMJENE I DOPUNE 
AKTA O ORGANIZACIJI

ke i strukturu poslova, a zatim kroz 
akt o sistematizaciji utvrditi radna 
mjesta i izvršioce poslova. Podsje-
timo, Odbor direktora, na sjednici 
održanoj 09.03.2018.godine, usvo-
jio je Politiku kvaliteta, na osnovu 
koje je EPCG iskazala opredjeljenje 
za unaprijeđenje integrisanog si-
stema menadžmenta (IMS) u skla-
du sa zahtjevima standarda ISO 
9001:2015, ISO 14001:2015 i OHSAS 
18001:2007/ISO 45001. S tim u vezi, 
Izvršni direktor je donio i Odluku o 
formiranju Tima za implementaci-
ju projekta „Implementacija IMS u 
EPCG“. 
Organizacione izmjene u okviru 
Glavne finansijske direkcije bile su 
uslovljene činjenicom da je znatan 
dio poslova iz nadležnosti Direkcije 
za odnose sa državnim institucija-

ma i upravljanje rizikom „prešao“ u 
nadležnost i opis poslova novofor-
miranog radnog mjesta- Koordina-
tor izvršnog direktora za odnose sa 
državnim instucijama i energetskim 
subjektima.
Integralni tekst Pravilnika o izmjena-
ma i dopunama Pravilnika o organi-
zaciji Elektroprivrede Crne Gore A.D. 
Nikšić biće objavljen u narednom 
broju našeg lista, kao i na internom 
poralu EPCG.

Simple Minds, dok će prije njih na-
stupiti Autogeni trening. 
I ove godine EPCG je podržala fe-
stival. Eleonora Albijanić, na konfe-
renciji za medije organizatora festi-
vala, istakla je da je naša kompanija 

od početka uz City Groove.
- Prepoznali smo kvalitet nadamo 
se da će i ove godine Stadionom 
malih sportova prostrujati dobra 
energija i sve biti kao i do sada - 
istakla je Albijanić.
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CRNA GORA
Za energetiku 
planiraju 1,17 

milijardi

Gradiće se 
najvjerovatnije na 
Morači i Komarnici

CEDIS snizio 
cijene naknade za 

priključenje na 
mrežu

CdM, Pobjeda

Pobjeda

Dnevne novine

Vlada je usvojila užu listu ključnih priori-
tetnih infrastrukturnih projekata, vrijednih 
2,13 milijardi eura. Iz Vlade je saopšteno 
da uža lista Nacionalne investicione ko-
misije sadrži osam projekata iz oblasti 
energetike, vrijednih 1,17 milijardi eura, 
šest iz saobraćaja, vrijednih 789,6 miliona, 
tri iz oblasti zaštite životne sredine, deset 
iz oblasti društvenih djelatnosti, vrijednih 
62,9 miliona, odnosno 74,2 miliona evra, 
kao i devet iz oblasti ostale infrastrukture, 

Premijer Duško Marković, na konferenciji 
u Tivtu, ocijenio je da su dobri rezultati iz 
prošle godine nastavljeni i u ovoj i naja-
vio novi investicioni ciklus u energetici u 
solarne i hidrocentrale, najvjerovatnije na 
Morači i Komarnici.
U hotelu Ridžent u organizaciji NLB Pod-
gorica i Slovenačkog poslovnog kluba, 
održan je panel na temu “Evropske inte-
gracije Zapadnog Balkana, uticaj na eko-
nomiju i poslovni razvoj”.
- Za prva dva mjeseca ove godine rast in-

Kako bi se korisnicima olakšao pristup elek-
trodistributivnoj mreži, a naknade za taj po-
sao su iz dosadašnjeg iskustva, kao i prema 
mišljenju Unije poslodavaca i investitora 
bile visoke, Crnogorski elektrodistributivni 
sistem CEDIS je odlučio da snizi iznose tih 
dažbina, pišu Dnevne novine.
“Naknada za stvaranje tehničkih uslova u 
sistemu plaća se u zavisnosti od naponskog 
nivoa i iznosa potrebne snage. U zavisnosti 
od naponskog nivoa, naknade za stvaranje 
tehničkih uslova u distributivnom sistemu 
koje se obračunavaju po jednom kilovatu 
(kW) sada iznose: za priključke od 0,4 kilo-
volta (kV) naponskog nivoa je 21,05 eura, 
za priključke naponskog nivoa od 10 kV je 
43,43 eura, dok za priključke na 35 kV na-
ponski nivo treba izdvojiti 40,33 eura po 
kilovatu. Sredstva prikupljena po ovom 

jeka. Naprotiv, projekat podrazumijeva 
traženje optimalnog rješenja za korišćenje 
hidropotencijala kompletnog sliva, uz po-
štovanje već utvrđenih ograničenja, među 
kojima je najznačajnija skupštinska Dekla-
racija o zaštiti Tare. Dakle, pomenuti pro-
jekat sa liste prioritetnih infrastrukturnih 
projekata ne dovodi u pitanje Deklaraciju 
koja je na snazi od 2004. godine i u skladu 
sa tim od strane Vlade Crne Gore ne po-
stoje inicijative za izgradnju HE Buk-Bijela”, 
kažu iz resora Dragice Sekulić za CdM.
Kako dodaju, imajući u vidu da se radi o 
ogromnom energetskom potencijalu sli-
va pet rijeka, koji dotiče nekoliko država, 
regionalna saradnja je od ključne važnosti.
“U tom smislu, i podrška Evropske unije, 
koja je kroz dosadašnju podršku prepo-
znala značaj regionalnih projekata, bila bi 
od izuzetnog značaja, što je i razlog da se 
projekat ovakve vrste nađe na listi proje-
kata za koje će biti tražena podrška kroz 
grantove ili EU fondove kao što je Zapad-
no-investicioni okvir WBIF”, tvrde u Mini-
starstvu ekonomije.

dustrijske proizvodnje je 39,2 odsto i on je 
fascinantan u odnosu na prošlu godinu. 
Imamo veoma ozbiljan rast u turizmu, koji 
se u mnogim parametrima kreće i preko 
30 odsto, a dobre trendove bilježimo i u 
metalskoj industriji i poljoprivredi. Novi in-
vesticioni zamah imaćemo u energetskom 
sektoru. To neće značiti samo investicije 
u male hidroelektrane, vjetroelektrane, 
nego i u solarnu energiju i nove objekte 
hidrocentrala, vjerovatno na Morači i Ko-
marnici - istakao je Duško Marković.

osnovu koriste se isključivo za razvoj siste-
ma i stvaranje tehničkih uslova za priključe-
nje novih, te za povećanje priključne snage 
postojećih korisnika sistema”, precizirali su 
u CEDIS-u.
Naknada za priključenje se sastoji iz dijela 
koji se odnosi na izvođenje priključka i di-
jela za stvaranje tehničkih uslova u sistemu.
Kada su u pitanju naknade za izvođenje 
priključka, ukoliko radove izvodi CEDIS, 
investitor plaća naknadu za izvođenje pri-
ključka u skladu sa odlukom koju je odo-
brila Regulatorna agencija za energetiku. 
Međutim, investitor se može opredijeliti 
da priključak uradi samostalno, u skladu sa 
uslovima koje mu propiše CEDIS.
I u jednom i drugom slučaju, izvedeni pri-
ključak postaje osnovno sredstvo CEDIS-a i 
sastavni dio distributivnog sistema.

u iznosu 28,3 miliona eura.
Među projektima iz oblasti energetike su 
korišćenje hidropotencijala i upravljanje 
vodama slivova Drine, Pive, Tare, Ćehoti-
ne, Lima, Ibra i Morače sa hidroelektrana-
ma na Morači i Komarnici, crnogorski dio 
interkonekcije Italija - Crna Gora Srbija/
Bosna i Hercegovina, Jonsko-jadranski 
gasovod, projekat ekološke rekonstrukcije 
Termoelektrane (TE) “Pljevlja” sa toplifika-
cijom Pljevalja.
Na užoj listi prioritetnih infrastrukturnih 
projekata iz oblasti energetike na prvom 
mjestu nalazi se projekat “Korišćenje hi-
dropotencijala i upravljanje vodama sli-
vova Drine, Pive, Tare, Ćehotine, Lima, 
Ibra i Morače” zbog činjenice da se radi o 
jedinstvenom slivu pet rijeka čiji hidropo-
tencijal pripada ne samo Crnoj Gori, već i 
ostalim državama regiona.
“Dakle, riječ je o regionalnom projektu 
za koji je namjera da se sveobuhvatno 
sagleda hidropotencijal pet rijeka, odno-
sno mogućnosti za njihovo korišćenje i 
upravljanje vodama.To nikako ne znači 
izgradnju hidroelektrana na svakoj od ri-
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SNABDIJEVANJE
OJ ROŽAJE

T r e n d 
r a s t a 
naplate

Maja Todorović

Rezultati naplate za prvi kvartal 
tekuće godine su pozitivni, sa 
stepenom naplate 105,86 odsto. 
Dominantno je učešće kategori-
je “Domaćinstva” koje iznosi 110, 
68 odsto u odnosu na “Ostalu po-
trošnju” koja ima procenat 98,79 
odsto. 
- Zapažamo trend rasta naplate u 
odnosu na isti period prethodne 
godine, kada je procenat naplate 
iznosio 101,99 odsto. Očekujemo 
da će se i narednih mjeseci na-
staviti i održati  dobar trend na-
plate potrošnje  električne ener-
gije – kaže Nihada Agović, šef OJ 
Snadbijevanje Rožaje
Nihada Agović, dalje navodi da 
je broj aktivnih potrošača u ovoj 
opštini 7481, od čega je u kate-
goriji domaćinstva 6579, dok je 
u kategoriji ostala potrošnja 902 
potrošača. 
Ukupan broj redovnih platiša u 
kategoriji domaćinstva je 3394, 
sa popustom od 13 odsto je njih 
2909, dok 485 potrošača ostvaru-
je popust od 5 odsto. Iz kategori-
je ostala potrošnja 67 potrošača 
ima popust od 3 odsto, što znači 
da su 46,26 odsto potrošača u 
ovoj kategoriji redovne platiše. 
 - Broj članova “Zlatnog tima” je 
2909 potrošača, odnosno  44 od-
sto, i mogu konstatovati da ova 
akcija, koja omogućava potro-

šačima popuste i mnoge druge 
povoljnosti, značajno utiče na 
povećanje broja redovnih platiša 
– ističe Agović. 
U OJ Snadbijevanje Rožaje se tru-
de da na najbolji način reaguju 
na reklamacije koje dobiju i teže 
da izađu u susret svojim kupci-
ma, kao i da na  najpovoljniji na-
čin riješe eventualne probleme 
i smetnje. Zahvaljujući ugradnji 
AMM brojila i kvalitetnom očita-
vanju stanja od strane CEDIS-a,  
broj reklamacija je u posljednjem 
period značajno smanjen. 
Veliki broj potrošača sa visokim 

iznosom dugovanja je potpisao 
i poštuje protokol u sklopu ak-
cije “Podijelimo teret”, koji im je 
veoma olakšao otplatu zaostalih 
dugovanja. U Rožajama trenutno 
ima 1170 potrošača, koji su kori-
snici subvencija. 
- Zaposleni se ljubaznim odno-
som prema potrošačima, profesi-
onalnošću i korektnošću, zalažu  
za bolju naplatu, povećanje bro-
ja redovnih platiša, smanjenje 
reklamacija i unapredjenje efika-
snosti poslovanja – zaključuje na 
kraju Nihada Agović. 

Nihada Agović

Detalj sa naplatnog punkta
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UNAPRIJEĐENJE VJEŠTINA I KOMPETENCIJA ZAPOSLENIH I ČLANOVA MENADŽMENTA

AKTUELNOSTI

Akcenat na unapređenju 
komunikacije i timskog duha

Mitar Vučković

Elektroprivreda Crne Gore, po-
sljednjih godina, sve više sredsta-
va ulaže u razvoj ljudskog poten-
cijala, kao jednog od najvažnijih 
resursa. Kroz realizaciju brojnih 
treninga i seminara u Direkci-
ji za ljudske resurse nastoje da 
poboljšaju komunikatorske, me-
nadžerske, motivacione i stručne 
vještine i kompetencije zaposle-
nih, ali i članova menadžmenta 
i utiču na jačanje timskog duha. 
Tako je samo tokom 2017.godi-
ne na nivou EPCG realizovano 50 
edukativnih treninga i stručnih 
seminara na razne teme. Progra-
mom je bilo obuhvaćeno više od 

170 zaposlenih, a za te namjene 
izdvojeno je oko 66 hiljada eura.
Asistentkinja izvršnog rukovodi-
oca Direkcije za ljudske resurse, 
Ana Božović, zadužena za reali-
zaciju ovog programa, ističe da je 
stručno usavršavanje i lični razvoj 
zaposlenih proces koji, u najvećoj 
mjeri, definiše i sprovodi Direkcija 
za ljudske resurse, povremeno i u 
saradnji sa eksternim HR stručnja-
cima.
-I ove godine prisutno je veliko 
interesovanje zaposlenih za pro-
gram ličnog razvoja tako da smo 
u Direkciji za ljudske resurse za 

unapređenje vještina i kompeten-
cija zaposlenih predvidjeli znatna 
sredstva. Teme i  kalendar održa-
vanja treninga i seminara defini-
sani su na osnovu zahtjeva koji 
su pristigli iz svih organizacionih 
djelova kompanije. Uvažili smo i 
potrebe te lične ambicije zaposle-
nih koji žele da rade na sebi i usa-
vršavaju se, navodi Božovićeva.
Mihailo Gluščević, izvršni rukodi-
lac Direkcije za informaciono ko-
munikacione tehnologije, jedan 
je od članova menadžerskog tima 
koji su učestvovali u programima 
unapređenja komunikacionih i li-
derskih vještina.  Smatra da  tre-
ninzi ovog tipa iniciraju menadže-
re da na drugačiji način počnu 
posmatrati, razmišljati i postupati 
u međusobnoj i u komunikaciji sa 
ostalim kolegama u kompaniji. 
-Jačaju timski duh, razvijaju važne 
personalne i psihološke kompo-
nente – emocionalnu inteligen-
ciju i empatiju, treniraju karakter. 
Treninzi kojima sam prisustovao 
bili su zaista dobro pripremljeni 
i odrađeni na savremen i veoma 
dostupan način, ističe Gluščević.
I Venka Janjušević, izvršna ruko-
voditeljka Direkcije za finansije 
i platni promet rado se odaziva 

Program obuke definiše i sprovodi Direkcija za ljudske resurse ili eksterno angažovan HR 
stručnjak, na osnovu utvrđenih potreba u kompaniji i njenim organizacionim djelovima, 
a u zavisnosti od zahtjeva samog radnog mjesta i ličnih ambicija zaposlenih ...
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na pozive za učešće u nekom od 
edukativnih programa namijenje-
nih članovima menadžmenta na 
nivou Kompanije. Vjeruje da su 
treninzi koji se organizuju u cilju 
usavršavanja i unapređenja odre-
đenih znanja i vještina od izuzet-
ne važnosti i da u kombinaciji sa 
iskustvom utiču na jačanje pozi-
tivne atmosfere u Kompaniji i, u 
konačnom, osjetno povećavaju 
efekte i rezultate poslovanja. 
-Treninzi kojima sam prisustvo-
vala, u dva navrata, na temu li-
derstva i vještina komunikacije, 
bili su zaista dobro organizovani, 
edukativno osmišljeni i od strane 
predavača kvalitetno odradjeni. 
Kroz praktične primjere i vježbe 
uz korišćenje novih vještina, teh-
nika i alata, upoznali smo se sa 
stilovima komunikacije, verbalne 
i neverbalne, uvjerili se u važnost 
aktivnog slušanja, zatim načini-
ma motivisanja, rješavanja kon-
fliktnih situacija i usklađivanja, 
načinima pregovaranja, poduča-
vanja i predstavljanja, značajem 
timskog rada i fokusiranja na za-
jednički cilj i zadatak,  liderske i 
menadžerske vještine ... Trening 
nam je pomogao da se podsjeti-
mo koliko je uspješna komunika-

cija važna u poslovnoj saradnji što 
je, sasvim sigurno,  „ključ“ uspjeha 
svake, pa i naše kompanije, istakla 
je Janjušević.
Navodi, takođe da bi dalja razrada 
tema iz oblasti liderstva i komu-
nikacija, medjuljudskih i odnosa 
prema radu i radnim zadacima, 
mogle  biti teme nekih budućih 
treninga. 
Pozitivno je i iskustvo Perka To-
maševića iz Direkcije za uprav-
ljanje energijom, koji priznaje da 
je na početku sumnjao u svrhu i 
rezultate treninga kojima je pri-
sustvovao. Bili su to treninzi na 
temu komunikacije i razvoja tim-
skog duha. Na kraju potpuno je 
promijenio mišljenje. 
Poslije uvodne priče i obraćanja 
trenerice, Ivane Malović, prestao 
sam da sumnjam, jer trening je 
bio izuzetno koristan sa aspekta 
usavršavanja vještina komunika-
cije i rada u timu. Počeo sam da 
prihvatam savjete i sugestije i da 
se usavršavam i na tom polju što 
je bio i glavni cilj treninga. Mogu 
reći da su mi naučene metode i 
tehnike, kao i stečeno iskustvo 
od izuzetne pomoći u svakod-
nevnom privatnom i poslovnom 
okruženju, zaključio je Tomašević.
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REGION
Srbija: Ove godine 

na mreži još 250 
megavata iz OIE

Spajaju se tržišta 
električne energije 

BUG i MAK

Hrvatska sve više 
zavisi od uvoza 

električne energije

Elektroprivreda BiH: 
U vjetroelektranu 

Podveležje 
investiramo 83 

miliona eura

elektroenergetika.info

energetika.net

Energetika.ba

energetika.net

Memorandum o razumijevanju o 
dan-unaprijed tržištu električne energije, 
koji predviđa spajanje tržišta Bugarske 
i Makedonije do drugog kvartala 2019. 
godine, potpisali su Bugarska energetska 
burza (IBEX), Makedonski operator pre-
nosnog sistema (MEPSO), Energetska re-
gulatorna komisija Makedonije i Operator 
prenosnog sistema Bugarske (ESO). Tako-
đe, očekuje se da Memorandum potpiše i 
bugarska Regulatorna komisija za energe-
tiku i vodu (EWRC). 

Ministar energetike, Aleksandar Antić, na-
javio je da će Srbija u 2018. imati na mre-
ži još 250 megavata struje iz obnovljivih 
izvora energije. 
„Ova godina je ključna za naš energetski 
sektor, pošto ćemo napraviti najveći isko-
rak“, istakao je Antić.
Antić je rekao da je prethodnih godina 
Srbija napravila postrojenja za 100 mega-
vata iz obnovljivih izvora energije, dok će 
samo ove godine dobiti novih 250 mega-
vata, uglavnom od velikih vjetroparkova. 

U slučaju jednog nepovoljnog događaja, 
koji se odnosi ili na smanjenu sposobnost 
proizvodnje ili na povećanje potrebe, uvoz 
bi skočio na 9,3 TWh, odnosno 53%. Na 
primjer, ljeti vrućine prati suša, zbog čega 
opada proizvodnja. Istovremeno potrošnja 
raste u nebo. U takvim okolnostima predvi-
đanja su katastrofalna. “U slučaju najcrnjeg 
scenarija, npr. sušne godine, veće potrošnje 
i  krize gasa, uvezli bismo čak do 11,6 Twh 
na godišnjem nivou, odnosno gotovo 67%, 
dvije trećine potrebne struje”, piše Slobodna 
Dalmacija. 

Na osnovu Odluke Vlade Federacije BiH, 
Elektroprivreda BiH pokrenula je aktivnosti 
na pripremi i izgradnji Vjetroelektrane Pod-
veležje na mikrolokacijama Mali Grad i Sve-
tigora, na oko 760 metara nadmorske visine. 
Na ovoj lokaciji Elektroprivreda BiH je za 
korištenje vjetropotencijala od Hercegovač-
ko-neretvanskog kantona dobila koncesiju 
na period od trideset godina.

Planirano je petnaest vjetroagregata pojedi-
načne snage do 3,2 MW i ukupne instalisane 
snage do 48 MW. Procijenjena godišnja pro-
izvodnja je 120 GWh.

To su vjetroparkovi Alibunar – 42 megava-
ta, Kovačica 105 megavata i veći dio Čibu-
ka sa oko 100 megavata. Antić ističe da će 
Srbija u 2019. imati i dodatnih 250 mega-
vata iz obnovljivih izvora energije.
Podsjetio je da je cilj da Srbija do 2020. 
ispuni evropski cilj – 27 odsto učešća ob-
novljivih izvora u ukupnoj potrošnji struje 
do 2020. godine. Ministar je rekao da će 
do tada Srbija imati 600 do 650 megavata 
struje iz obnovljivih izvora energije.

Projekat podupire Sekretarijat Evropske 
energetske zajednice, a finansira Evropska 
komisija kao dio Western Balkan 6 (WB6) 
inicijative. Cilj inicijative je povezivanje 
nacionalnih organizovanih dan-unaprijed 
tržišta električne energije s dan-unaprijed 
tržištem najmanje jedne susjedne WB6 ili 
EU zemlje do jula 2018. godine.

Prema podacima Hrvatskog operatora pre-
nosnog sistema (HOPS), Hrvatska će od 
2018. do 2022. godine uvoziti u prosjeku 
oko 43% potrebne električne energije godiš-
nje. Godišnje se u Hrvatskoj potroši oko 17,5 
TWh, pri čemu se uvozom podmiruje 7,4 
Twh. To, međutim, vrijedi samo za idealne 
hidrometeorološke uslove. Ako se u scenarij 
ubace nepovoljne okolnosti, poput velikih 
suša ili vanredni događaji, poput kvarova na 
elektranama, predviđanja o uvozu puno su 
depresivnija, navodi Slobodna Dalmacija. 

Elektroprivreda BiH na platou Podveležja 
iznad Mostara investira 83 miliona eura u 
izgradnju svog prvog vjetroparka. VE Podve-
ležje prva je takva investicija Elektroprivrede 
BiH, a procijenjena godišnja proizvodnja je 
120 GWh.

Aktivnosti ispitivanja vjetropotencijala u BiH 
pokrenute su 1999. godine kada je i urađena 
prva baza meteoroloških podataka za BiH 
(temperatura vazduha, jačina i pravac vjetra, 
količina padavina i dr.). Početkom 2000. go-
dine, nakon završenog postupka selekcije, 
kao prva potencijalna lokacija s evidentnim 
elementima o dobrom vjetropotencijalu, 
odabran je planinski plato Podveležje.
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Portugalski 
obnovljivi rekord

Postavljena 
najsnažnija 

vjetroturbina

Švedska otvorila 
“put koji napaja” 

električne 
automobile

elektroenergetika.info

energetika.net

rs.n1info.com

Švedska elektroenergetska kompani-
ja Vattenfall je u vodama ispred oba-
la Škotske postavila do sada po snazi 
najveću vjetroturbinu za ofšor vjetro-
elektrane na svijetu. No, riječ je o tek 
prvoj vjetroturbini, od 11 koliko bi 
trebalo da bude postavljeno u sklo-
pu Evropskog centra za proizvodnju 
energije iz vjetra na pučini (EOWDC) 
u Aberdinskom zalivu. 

leprodajnom tržištu pirinejskog po-
luostrva snižene su za 10%, u Španiju i 
Maroko je izvezeno 878 GWh električ-
ne energije. 
Istovremeno, u prvom tromjesečju 
2018. godine iz obnovljivih je izvora 
pokrivano čak 62% potreba za elek-
tričnom energijom u kontinentalnom 
dijelu zemlje. Pri tome je najviše ener-
gije u prosjeku proizvedeno u vjetroe-
lektranama (29,6%), nakon čega slije-
de hidroelektrane (26,8%).

Snaga turbine iznosi 8,8 MW i pred-
viđena je ugradnja još jedne takve te 
još devet snage 8,4 MW pa će, kada 
bude dovršen, EOWDC imati snagu 
93,2 MW, čime će moći pokriti potre-
be za električnom energijom u čak 
70% domaćinstava u Aberdinu. Vje-
troturbine za taj projekt isporučuje 

jekta su što bi, ukoliko se instalira 
u cijeloj zemlji, omogućavao to da 
električni automobili imaju manje 
baterije, što bi pojeftinilo i njihovu 
proizvodnju.
Put Arlanda je primjer isplativog i 
održivog rješenja jer omogućava 
elektrifikaciju postojećih puteva. 
Sistem funkcioniše tako što se po-
kretna ruka na automobilu prikači 
na električne šine ugrađene posred 
puta. Na taj način mogu da se napa-
jaju i kamioni, i putnički automobili i 
autobusi.
Kada se vozila približe stazi, senzor iz 
automobila ili kamiona otkriva elek-
trificiranu šinu, pokretna ruka se spu-
šta ispod vozila i pripaja na nju. Ruka 
je dizajnirana da bude fleksibilna i 
obezbjeđuje da automobil ili kamion 
imaju slobodu kretanja po putu, a da 
se ne otkači sa šine.
Pruga je potpuno bezbjedna za ho-
danje po njoj bosim nogama - dakle 
i za ljude i za životinje, jer struje na 
površini nema, prenosi CNN.
Na šinu ne utiču vremenski uslovi - 
kiša, snijeg i led.

SVIJET
Prema podacima Portugalskog udru-
ženja za obnovljive izvore (APREN), 
proizvodnja električne energije iz ob-
novljivih izvora dosegnula je rekordne 
vrijednosti u martu 2018. godine.

Pri tome je proizvodnja u postroje-
njima na obnovljive izvore u konti-
nentalnom Portugalu (tj. bez Azora i 
Madeire, portugalskih ostrva u Atlan-
skom okeanu) premašila potrebe za 
električnom energijom. U skladu s 
tim, cijene električne energije na ve-

Švedska je prva zemlja koja je otvo-
rila put na kom će električna vozila 
moći da se napajaju tokom vožnje.
Put se nalazi u blizini Stokholma, tač-
nije povezuje aerodrom Arlanda sa 
logistikom u samom gradu i to u du-
žini od gotovo dva kilometra.
Automoblili i kamioni na električni 
pogon moći će na ovoj dionici da se 
napajaju dok putuju, uz pomoć ino-
vativnog sistema prenosa energije. 
Naime, vozila se mogu povezati na 
“električnu” šinu koja je ugrađena u 
put.
Švedska, kako prenosi CNN, ima u 
planu da do 2030. godine smanji broj 
vozila na fosilna goriva za 70 odsto 
od trenutnog, a ovaj put je samo je-
dan od nekoliko projekata koje je za-
počela uprava za saobraćaj te zemlje, 
s namjerom da razviju i testiraju teh-
nologije koje će pomoći toj zemlji da 
ostvari svoj cilj.
Južna Koreja i Kina, takođe, ulažu u 
razvoj solarnih, elektromagnetskih 
puteva na kojima se punjenje auto-
mobila i kamiona vrši bežično, kako 
bi smanjile emisije štetnih gasova.
Međutim, ovaj švedski put je prvi ta-
kav u svijetu, a prednosti ovog pro-
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DRUŠTVO
TRADICIONALNA AKCIJA DOBROVOLJNOG DARIVANJA KRVI KLUBA DDK EPCG

Odazvalo se 80 humanista
Maja Todorović

Tradicionalnoj majskoj akciji dobro-
voljnog davanja krvi koju je klub 
Elektroprivrede Crne Gore organi-
zovao, ove godine, u saradnji sa par-
tnerskim klubom „Studenti Nikšića“ 
i sportsko-ribolovnim klubom „Nik-
šić“, odazavalo se 80 dobrovoljnih 
davalaca, a prikupljeno je 70 jedini-
ca krvi. Akcija, koja je organizovana 
povodom Dana HE „Perućica“- 58 
godina postojanja i uspješnog rada 
i 11. maja - Dana dobrovoljnih dava-
laca krvi Crne Gore, ispunila je oče-
kivanja, a njenom uspjehu doprinio 
je i jedan broj mlađih učesnika koji 
su prvi put dobrovoljno donirali krv.
Boban Živković peti put učestvuje u 
akciji darivanja krvi.
- Ovo je djelo koje nekom znači 
mnogo. Gest poslije kojeg se uvijek 
osjecam posebno. U akciji učestvu-
ju i moj brat i otac. Kad god smo u 
prilici odazovemo se ovoj humanoj 
akciji. 
Eldin Brđanin, predstavnik studena-
ta,   zadovoljan  je interesovanjem 
svojih kolega.

- Ovo je deveti put da učestvujem 
u akciji darivanja krvi. Prvo učešće 
u ovakvoj akciji mi je u posebnom 
sjećanju, a sad je to već postala usta-
ljena praksa. Pozivam sve kolege da 
polože ovaj ispit humanosti, jer po-
red pomoći drugima, ovim gestom i 
sebi podarimo poseban osjećaj.
Željko Utješinović, radnik EPCG, već 
dugi niz godina daruje svoju drago-
cjenu tečnost.
- Smatram da svi koji su u mogućno-
sti treba da učestvuju u ovoj akciji jer 
na taj način pružaju pomoć onima 
kojima je najpotrebnija. Za nas je to 
mala stvar, a nekome može spasiti 
život.
Klub dobrovoljnih davalaca krvi 
Elektroprivrede Crne Gore obilježio 
je, prošle godine, deceniju postoja-
nja i uspješnog funkcionisanja. 

- Okupljamo oko 200 aktivnih 
članova i oko 350 pomažućih. Fi-
nansiramo se najvećim dijelom iz 
dobrovoljnih mjesečnih priloga za-

poslenih u EPCG, a veoma nam je 
važno razumijevanje i podrška koju 
dobijamo od Kompanije. Naš Klub 
djeluje u svim opštinama u kojima 
posluju energetski objekti EPCG: 
Nikšiću, Plužinama i Pljevljima. Isti-
čemo i izuzetnu saradnju sa Zavo-
dom za transfuziju krvi Crne Gore 
i Odjeljenjima za transfuziju krvi u 
Nikšiću i Pljevljima, Crvenim krstom 
Crne Gore i opštinskim organizaci-
jama Crvenog krsta u opštinama u 
kojima ostvarujemo programske 
ciljeve, kao i drugim klubovima. Ve-
oma smo aktivni i na planu popu-
larizacije i afirmacije dobrovoljnog 
davalaštva krvi, a u skladu sa našim 
mogućnostima, uvijek nastojimo da 
damo doprinos razvoju dobrovolj-
nog davalaštva krvi i kroz pomoć i 
podršku u opremanju Odjeljenja za 
transfuziju krvi u opštinama u koji-
ma djelujemo - istakao je predsjed-
nik Kluba, Mitar Vučković.
Druženje dobrovoljnih davalaca krvi 
nakon akcije u Nikšiću organizova-
no je u ugostiteljskom kompleksu 
Manitovac, gdje su se demonstrirali 
i zdravi stilovi života.
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STUDENTI IZ HOLANDIJE POSJETILI  “PERUĆICU”

Maja Todorović

Impresionirani našom 
hidroelektranom

Studenti Utreht univerziteta iz 
Holandije posjetili su, 16. aprila , 
našu najstariju veliku hidroelektranu 
“Perućica”. O osnovnim podacima, 
načinu rada i funkcionisanju 
hidroelektrane studente je, na 
zanimljiv način, upoznala inženjerka 
Ana Grbović.

Profesorica Elizabet koja je bila u pratnji 
studentima nije krila oduševljenje.

- Impresionirana sam ovim objektom, 
sigurna sam da je posjeta “Perućici” 
pravi izbor, jer studenti mogu da vide 
nešto za šta do sada nijesu imali prilike.

Studenti su pokazali veliko 
interesovanje i postavljali  razna pitanja 
u vezi sa radom hidroelektrane, na koja 
im je Grbović detaljno odgovarala. 

Studentkinja Agnes je veoma 
zadovoljna posjetom. 
- Zanimljvo mi je da vidim kako 
funkcioniše rad hidroelektrane, jer 

u svojoj državi nemam ništa slično. 
Svojim kolegama ću preporučiti da 
posjete hidroelektrane u Crnoj Gori 
jer je to nešto što je za nas posebno 
interesantno. 

Ana je studente provela kroz pogone 
hidroelektrane, objašnjavajući im 
proces proizvodnje električne energije.

AKTUELNOSTI
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PREDSTAVLJAMO
VLADIMIR ŠIMUN, INŽENJER ZA ELEKTRO POSLOVE I OPREMU U SLUŽBI ZA ELEKTRO RADOVE HE “PIVA”

Maja Todorović

Odgovornost i trud put do uspjeha 

Inženjer za elektro poslove i opremu u 
Službi za elektro radove, Vladimir Šimun, 
nakon stručnog osposobljavanja u 
HE “Piva” dobio je priliku da nastavi 
sa radom u elektrani, čime je postao 
najmlađi u kolektivu. Ovo za njega 
predstavlja veliko zadovoljstvo, jer 
kako kaže, čast mu je  biti  dio velike   
kompanije, kakva je EPCG. 
Rođen je 1993. godine u Plužinama, 
gdje živi sa roditeljima i mlađim bratom. 
Osnovnu i srednju školu završio je 
u Plužinama. Osnovne studije na 
ETF-u u Podgorici, smjer Energetika 
i Automatika,  završio je 2015. a 
specijalističke, smjer Automatika, 
završio je 2016. godine, odbranom 
specijalističkog rada “FPGA realizacija 
algoritma za upravljanje prekidačkim 
reluktantnim motorom”. Upisao je i 
magistarske. 
Polazak na fakultet bila je velika 
promjena za Vladimira. Odlazak iz male 
sredine, kao što su Plužine, u Podgoricu, 
gdje skoro nikog nije poznavao, nije bio 
lak.  
 - Prvih par mjeseci znao sam svega 
par lokacija u čitavom gradu. Fakultet 

sam veoma ozbiljno shvatio, tako  da 
sam bio redovan na predavanjima, bez 
obzira o kojem predmetu je riječ,  i bez 
obzira na to što ponekad nijesam bio 
zadovoljan predavačima… Sve je to 
moralo da se istrpi. 
Još kao mali često je prelazio preko 
brane, ali nije imao priliku da uđe 
u elektranu. Nije poznavao uslove i 
povoljnosti rada u njoj, pa tokom studija 
nije imao na umu povratak u Plužine. 
Međutim, ukazala se dobra prilika, a i 
bavljenje Automatikom u Crnoj Gori 
skoro da ne postoji, pa je odlučio da 
pokuša sa EPCG. S obzirom da nije 
imao nikakvog praktičnog iskustva u 
struci, najviše  se plašio da ne dođe na 
neko mjesto gdje neće moći mnogo da 
nauči. To nije bio slučaj, jer je u HE “Piva” 
okružen izuzetno sposobnim i stručnim 
kadrom.  U januaru 2017. godine, 
počeo je stručno osposobljavanje u 
hidroelektrani, kada je prvi put ušao u 
pogon.
Šimun ističe da je velika razlika 
između onoga što se uči na fakultetu i 
praktičnog rada.
- Na samom početku pripravničkog 
staža  bilo mi je najteže. Nijesam 
poznavao nikog, ali su se kolege iz 
svih službi trudile da mi izađu u susret i 
olakšaju koliko mogu, da me postepeno 
upute u posao.
Odličan odnos sa kolegama, njhova 
volja da mu pomognu i pokažu sve 
što ga interesuje, kao početniku su mu 
izuzetno značili. 
Posebnu zahvalnost duguje svom 
mentoru, Miju Gubiću.
 - Mijo je par godina stariji od mene, 
ne tako davno  i on je bio polaznik 
programa stručnog osposobljavanja, 
pa  ima veliko razumijevanje.  Od prvog 
dana mogu  da mu se obratim za sve. 
Što se posla tiče, praktično sve što 
znam, naučio sam uz njegovu pomoć. 
Dugujem mu veliku zahvalnost, jer su mi  
njegova stručnost i dobra volja da svoje 
znanje prenese na mene, omogućili da 

steknem razna praktična znanja. 
U toku stručnog osposobljavanja 
Vladimir je prisustvovao kapitalnom 
remontu agregata A1. To je dosta 
pomoglo i  mentoru i njemu, jer je sve 
mogao da mu objasni praktično i na licu 
mjesta. U toku remonta  sakupio je veliki 
broj fotografija agregata u različitim 
fazama rastavljanja, i u završnim fazama 
sastavljanja. 
Dosta slobodnog vremena mladi 
inženjer posvećuje web programiranju,  
za šta je posebno zainteresovan. 
To svoje interesovanje usmjerava 
ka unapređivanju postojeće web 
aplikacije, koju koriste u elektrani. 
Omogućava im uvid u neke stvari 
koje ih zanimaju, a koje im nijesu 
bile dostupne na računaru. Riječ je 
o podacima o dnevnoj, mjesečnoj 
i godišnoj proizvodnji, podacima o 
dotoku, o trenutnim snagama, strujama 
i naponima sa kojima rade agregati, 
zatim prikaz cjelokupnog sistema 
proizvodnje sa trenutnim parametrima 
i još mnoštvo informacija… 
- Što se programiranja tiče, riječ je 
o jednom veoma komplikovanom 
sistemu, jer se ne programira na isti 
način mikrokontroler koji očitava 
signal, modul koji šalje informaciju o 
signalu i server koji prihvata informaciju 
o signalu. Srećom, sva elektronika 
i svi programski jezici koje koristim 
posjeduju izvanrednu dokumentaciju 
i  mnogbrojne zajednice širom Svijeta, 
tako da nije bilo problema koji se nije 
mogao riješiti.
Vladimir ističe da je prezadovoljan 
poslom u  hidroelektrani, svakodnevno 
je u prilici da nauči nešto novo, ne samo 
iz svoje struke, već iz raznih oblasti. 
Nijedan posao mu ne pada teško. 
Okružen je veoma stručnim  ljudima 
i trudiće se da dostigne nivo njihove 
sposobnosti. Ličnim iskustvom je 
uvjeren da se svaki trud isplati, jer da 
nije tako ne bi bio na mjestu na kom 
jeste. 

Vladimir Šimun
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ČASOPIS EPS ENERGIJA

Skladištenje struje 
sve traženije

Dragan Obradović

Besplatni i nepresušni obnovljivi 
izvori energije, poput sunca i vje-
tra, moraju da premoste ključni 
nedostatak, a to je njihov nesta-
bilan rad, koji zavisi od „učinka” 
sunca, vjetra... 
Jedno od rješenja na koje se naj-
više računa su baterije za skladi-
štenje električne energije pre-
tvaranjem u hemijsku u trenutku 
kada se proizvodi više nego što 
se troši, a potom je vraćaju u si-
stem kada nema proizvodnje, jer 
vjetar ne duva ili sunce ne sija. U 
narednih desetak godina, prema 
procjeni Međunarodne agencije 
za obnovljive izvore energije (IRE-
NA), kapaciteti za proizvodnju 
električne energije iz obnovljivih 
izvora biće višestruko uvećani u 
odnosu na sadašnje i u svijetu je 
počela trka u razvoju novih teh-
nologija za proizvodnju baterija 
koje bi trebalo da omoguće OIE 
da daju stabilnu proizvodnju 
struje, sa cjenovno prihvatljivim 
zajedničkim radom. Direktor Di-
rektorata za energiju u Evropskoj 

komisiji Dominik Ristori rekao je 
učesnicima nedavno održanog 
Energetskog samita EU u Briselu 
da bi cijene električne energije 
trebalo da reflektuju njenu tačnu 
vrijednost u svakom trenutku i na 
svakom mjestu. 
– U velikoj mjeri zapostavljali smo 
skladištenje električne energije i 
to je u prošlosti bila velika greška. 
Zato moramo da omogućimo ra-
zvoj realnog unutrašnjeg tržišta, 
posebno za baterije – rekao je Ri-
stori. Izvesno je da se ide ka tome 
da se cijena struje iz OIE uprosje-
čuje sa cijenom struje iz baterije 
koja se koristi za stabilizovanje 
rada vjetroelektrana ili solarnih 
elektrana. To bi u sadašnjim uslo-
vima cijenu struje iz OIE učinilo 
još nekonkurentnijom u odnosu 
na električnu energiju dobijenu iz 
fosilnih goriva ili nuklearki. Otuda 
je i počela prava borba na tržištu 
za kvalitet ovakvih baterija, kao i 
baterija za domaćinstvo i električ-
na drumska vozila. Različite ver-
zije litijum-jonskih baterija uzele 

su najviše maha i one su dosad 
najviše usavršavane. Predvodni-
ci u njihovoj proizvodnji su SAD, 
Japan i Kina. Evropa zaostaje, a tu 
prednjači Njemačka. 

Potraga za novim 
tehnologijama 

Naučnici na prestižnim svjetskim 
univerzitetima eksperimentišu sa 
različitim hemijskim elementima 
kako bi proizveli što manju bate-
riju  sposobnu da uskladišti što 
veću količinu energije i da se što 
je brže moguće napuni i potom 
otpusti energiju natrag u sistem, 
kao i da omogući do desetak hi-
ljada ciklusa punjenja. Cilj je da 
njihov radni vijek potraje i do 30 
godina i da budu sačinjene od 
materijala koji će najmanje da 
ugrožava prirodnu sredinu, kao 
i da budu stabilne i pri tempera-
turama vazduha od minus 35 do 
plus 45 stepeni Celzijusovih. Sva-
kako, jedan od najbitnijih ciljeva 
je i da koštaju oko 100 dolara po 
kilovat-času energije kako bi bile 
isplative. Danas je životni vijek 
litijum-jonskih baterija  do pet 
godina, a cijena od 300 dolara po 
kilovat-času, pa naviše. 

Energetski tokovi 

Hrvoje Pandžić, docent na Fakul-
tetu elektrotehnike i računarstva 
u  Zagrebu, koji se bavi istraživa-
njem mogućnosti uklapanja bate-
rija u  elektroenergetsku mrežu, a 
na takvim projektima je radio i u 
SAD, navodi  da će proći još naj-

ZANIMLJIVOSTI
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manje desetak godina do usavr-
šavanja tehnologije  baterija kako 
bi one mogle ozbiljnije komerci-
jalno da se koriste. 
Iako su litijum-jonske baterije 
danas u najširoj upotrebi u po-
trošačkoj elektronici i električnim 
vozilima, radi se na razvoju bate-
rija koje bi premostile nedostatke 
današnjih baterija. Na primjer, ba-
terije „dual-carbon”, koje koriste 
ugljenik za elektrode, trebalo bi 
da povećaju brzinu punjenja za 
20 puta u odnosu na litijum-jon-
ske baterije. Time bi se premostila 
najveća prepreka za veću primje-
nu u električnim vozilima, a to je 
dugo vrijeme punjenja.
– S druge strane, budućnost na-
trijum-jonskih baterija zasniva se 
na niskoj cijeni elemenata koji se 
koriste pri njihovoj izradi – kaže 
Pandžić. 
On dodaje da u SAD ulažu ogro-
man novac u projekte uklapa-
nja baterija u elektroenergetske 
mreže kako bi skladištili energiju 
kada je proizvodnja iz OIE veća 
od potrošnje. Baterijska skladišta 
su, prema njegovim riječima, za 
razliku od reverzibilnih hidroe-
lektrana, praktična zato što mogu 
da se prenose, navodeći da je, na 
primjer, u Hrvatskoj zimi špic po-
trošnje u većim gradovima, a ljeti 
na obali Jadrana. Smisao je, dakle, 
da se baterijska skladišta instališu 
tamo gdje su sezonski najpotreb-
nija za stabilizaciju mreže i one se 
lako uklapaju u postojeća rasklo-

pna postrojenja. 
– U elektroenergetskom sistemu 
je potrebna konstantna ravnote-
ža između proizvodnje i potroš-
nje električne energije. Pošto je 
proizvodnja iz vjetroelektrana i 
solarnih elektrana neupravljiva, 
skladišta mogu da nude i uslugu 
regulacije, odnosno uravnoteže-
nja proizvodnje i potrošnje elek-
trične energije u sistemu i to je 
potencijalni izvor prihoda baterij-
skih skladišta energije – objašnja-
va Pandžić.

Balans i sigurnost

Skladištenje energije ne samo da 
obezbjeđuje zalihe u slučaju ne-
stanka struje već i pomaže ener-
getskoj mreži da ne bude preop-
terećena, što prvenstveno dovodi 
do smanjenja rizika od nestanka 
struje. Vlada SAD je izračunala da 
su nestajanja električne energije 
između 2003. i 2012. godine  ko-
štala ovu državu čak 70 milijardi 
dolara godišnje. Desetine sistema 
za skladištenje struje se već kori-
ste u mnogim državama SAD, a 
Kalifornija u tome prednjači. Veli-
ka Britanija je već pristupila mrež-
nim napajanjima baterija, dok su 
Italija, Mađarska i Saudijska Arabi-
ja neke od država koje će sasvim 
sigurno da slijede ovaj trend. Kada 
je o domaćinstvima riječ, tu je sli-
ka malo drugačija. Pomoću so-
larnih panela ili vjetrogeneratora 
koji proizvode električnu energiju 
i uz korišćenje baterija koje skladi-
šte, domaćinstva se daleko manje 
oslanjaju na električnu mrežu.
Troškovi su u današnje vrijeme za 
mnoge još dosta visoki, ali posto-
je načini na tržištu koji rješavaju 
problem skladištenja energije u 
naseljenim područjima. Njemač-
ka vlada odvaja 50 miliona eura 
svake godine kako bi subvencio-
nisala građane da kupuju baterije 
za skladištenje energije. Od maja 
2013. godine, vlada Njemačke je 
subvencionisala 5.500 Njemaca 
sumom u prosjeku od po 3.200 

eura, a potražnja za subvencijama 
je sve veća. Cijene će ipak da opa-
daju. Prema riječima Bena Vorena 
iz savjetovališta EY (Ernst&Yo-
ung), solarni paneli su sada za 80 
odsto jeftiniji u odnosu na period 
od prije samo pet godina. 
– Tržište skladištenja izgleda baš 
kao što je tržište za solarnu, odno-
sno fotonaponsku energiju tada 
izgledalo. Skladištenje struje 
postaće pristupačno mnogima u 
periodu od tri do pet godina – na-
veo je Voren. 
Skladištenje malih zaliha energije 
moglo bi da ima sličan efekat kao 
i skladištenje mrežne energije, što 
bi dovelo do toga da bi potrošači 
bili u mogućnosti da kupuju stru-
ju iz mreže kada je jeftina i kada 
je ima u izobilju, a da koriste svoju 
u trenutku kada je mrežna struja 
skuplja. Ovakav način rada bi do-
veo do balansa potražnje i sma-
njio pritisak na elektroenergetski 
sistem. Doduše, sada tu postoji 
još dosta neriješenih problema, 
među kojima je najvažnije pita-
nje ko bi od onih domaćinstava 
koja imaju baterije i onih koja ih 
nemaju i koliko plaćao održava-
nje električne mreže. Kako navodi 
Bil Votkins iz energetskog sistema 
„Imerdži“, najviše će profitirati po-
trošači. Jer skladištenje energije 
vodi, kako je rekao, ka „demokra-
tizaciji energije“, gdje potrošači 
više neće robovati velikim ener-
getskim kompanijama i gdje će 
moći da proizvode sopstvenu 
električnu energiju. 

ZANIMLJIVOSTI
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BIZNIS LIGA

KUP CRNE GORE

EPCG u polufinalu

Šahisti Elektroprivrede treći

Košarkaški klub EPCG plasirao se 
u polufinale Biznis lige Crne Gore.

EPCG je u četvrtfinalnom duelu sa 
2:0 savladao savladao ERSTE banku.
EPCG je u prvom polufinalnom 
meču slavila sa 57:51.
Stefan Đordan je predvodio po-
bjednički tim sa 16 poena, dok je 

Jovanović ubacio tri poena manje.
EPCG – ERSTE BANKA 57:51 (18:12, 
17:13, 11:8, 11:18)

EPCG: Vukotić 10, Banović, Vojičić 4, 
Grbović, Brkuljan 4, Jovanović 13, 
B. Đordan, Drašković, S. Đordan 16, 
Prodanović 7, Bojičić, Vukčević 2.
ERSTE BANKA: Simonović 14, Popo-

vić, Stevanović, Mugoša 5, Savić 11, 
Milošević 4, Čelebić 9, Sandić, Rako-
vić 9, Rustemagić, Deretić, Pavlićević.
U drugom meču naš tim je slavio 
sa 56:40 i tako potvrdio plasman 
u polufinale plej-ofa. EPCG je do 
pobjede predvodio Jovanović sa 
20 poena.

Erste banka – EPCG 40:56 (8:18, 
8:11, 9:15, 15:12)

ERSTE BANKA: Simonović 5, Popo-
vić, Stevanović, Mugoša 3, Savić 
2, Milošević 6, Čelebić 17, Sandić, 
Raković 7, Rustemagić, Deretić, Pa-
vlićević.

EPCG: Vukotić 12, Banović 3, Voji-
čić 2, Grbović, Brkuljan 4, Jovano-
vić 20, B. Đordan 7, Drašković, S. 
Đordan 8, Prodanović, Bojičić, Vu-
kčević.

SPORT I REKREACIJA

Šahovski klub Elektroprivreda 
osvojio je treće mjesto na ekipnom 
Kupu Crne Gore.
U borbi za treće mjesto Elektropr-
vireda je bila bolja od Mimoze. Od-
lučujuće bodove za naš tim osvo-
jio je Marko Krivokapić koji je bio 
bolji od Dušana Lekića. Ostale tri 
partije su završene remijem.
Elektroprivreda je u polufinalu iz-
gubila od ŠK Crnogorac, koji je u 

uzbudljivom finalu poražen od Bu-
dućnosti.
ŠK MIMOZA - 
ŠK ELEKTROPRIVREDA 1,5-2,5
Todorović Jovan - 
Drašković Luka /remi/
Lekić Dušan - 
Krivokapić Marko /0-1/
Marić Božo - 
Miljanić Boro /remi/
Popadić Dragan - Kisić Božidar /
remi/
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PR TEKST

HRANIMO 

VOĆKE
Kao i svakom drugom živom biću 
i voću je neophodno dovoljno 
hraniva, posebno onih osnov-
nih azota,fosfora i kalijuma. Bez 
osnovnih hranjivih materija 
nema normalnog rasta, razvoja 
ni roda. U čitavom biljnom svije-
tu, posebno pri primjeni uzgoj-
nih oblika za intenzivan rod, od 
svih prepreka voće najteže može 
prevazići nedostatak hraniva.

Voćka figurativno predstavlja po-
rodilju koja se svake godine rađa 
i hraniva su joj neophodna kako 
za njen biološki opstanak - tako i 
za rod odnosno plodove koje do-
nosi. Nepravilnim, nedovoljnim 
i neadekvatnim đubrenjem kva-
litet i količina roda se smanjuje, 
biljka kržlja, što na kraju može 
dovesti i do sušenja same voćke.

Uz napomenu da vrtni centri KA-
LIA posjeduju široku lepezu mi-
neralnih, organskih, vodotopivih 
i folijarnih djubriva vrhunskog 
kvaliteta kao inžinjere koji će 
vam dati pravi savjet, pokušaće-
mo da približimo ovaj problem 
svima, kako bi i sami mogli odre-
diti koji je to od najznačajnija tri 
elementa - azot, fosfor ili kalijum 
u deficitu.

Kod najvećeg broja voćnih vrsta 
nedostatak azota se manifestuje 
kržljavim rastom voćke, a ljetora-
sti na kojima iduće godine treba 
da se pojavi plod ostaju kratki i 
tanki. Lišće je sitno, blijedo ili čak 
žućkasto i opada značajno ranije. 
Cvjetanje je slabo i neujedna-
čeno i stvara znatno manji broj 
sitnih stvrdnutih i hranjivima si-
romašnih plodova. Nije dobro ni 

previše azota,a to se manifestu-
je prevelikom bujnošću lastara, 
koji nedovoljno odrvene pa lako 
izmrznu. Lišće i plodovi lakše 
podliježu gljivičnim oboljenjima, 
sporo dozrijevaju i brže trunu. 
Mlade voćke pri prekomjernoj 
količini azota nemaju pravilno 
formiranu krošnju i kasno pro-
rode.Veliki je broj jalovih lastara 
(vodopija).

Nedostatak fosfora prouzrokuje 
duge i tanke ljetoraste na kojima 
se lišće zadržava samo pri vrhu 
i često dobija crvene ožegotine 
po obodu. Zbog ranog opadanja 
lišća ne stvara se dovoljna količi-
na rezervnih hranjiva, ljetorasti i 
pupoljci lako izmrznu. Korijenov 
sistem je slabo razvijen pa samim 
tim i čitava voćka. Cvijetni pupo-
ljci su rijetki a oplodnja slaba.

Nedostatak kalijuma je rijedak, 
ali ako se desi posledice su veli-
ke i moraju se odmah otklanja-
ti. Prepoznaje se po izumiranju 
vrhova i ivica lista koji dobijaju 
crvenkastu boju. Na kraju vege-
tacije se to lišće duže zadržava na 
granama. Moguće je sušenje i či-
tavih lastara. Višak takođe kaliju-
ma pravi velike probleme. Poznat 
je pod imenom krečna hloroza i 
obično se javlja poslije obilja pa-
davina na teškim i zabarenim te-
renima. Prvi simptomi su zeleka-
stožuto lišće na vrhovima lastara.

Suština je u uravnoteženom đu-
brenju voćaka kako osnovnim 
elementima azotom, fosforom 
i kalijumom, tako i dodatkom 
niza mikroelemenata. Nadamo 
se da ćete uz pomoć ovi kratkih 
savjeta sami moći da prepozna-
te relevantne simptome, a ako 
ipak niste sigurni na usluzi vam 
je stručna služba vrtnih centara 
KALIA.

Autor:
Miloš Guberinić, dipl.ing.agronomije
Vrtni centar KALIA Berane

SOZ POTPISAO UGOVOR 
SA VRTNIM CENTROM 
KALIA

Sindikalna organizacija 
zaposlenih EPCG potpisala je 
nedavno ugovor sa Vrtnim 
centrom Kalia. Članovi SOZ-a 
mogu u ovim vrtnim centrima 
kupovati na rate i to:

- za vrijednost kupovine od 100 
do 300€ do 3 mjesečne rate

- za vrijednost kupovine od 300 
do 600€ do 6 mjesečnih rata

- za vrijednost kupovine od 600 
do 1000€ do 9 mjesečnih rata

- za vrijednost kupovine preko 
1000€ do 12 mjesečnih rata

Vrtni centar Kalia odlučio je i da 
srećnom dobitniku u nagradnoj 
igri lista “Elektroprivreda” 
pokloni vaučer u iznosu od 30 
eura za kupovinu u njihovim 
centrima.
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GRAD KOJI VAS UVIJEK 
IZNOVA OČARA

Tekst i fotografije: Andrija Kasom

Svaki dolazak u Istanbul, bez 
obzira koliko puta dođete, biće 
kao da je prvi put. Iznenađenji-
ma nikada kraja. Pomisliš da 
si sve vidio, a Istanbul poput 
magične kutije koju laganice 
otvaraš priređuje iznenađenja, 
koja vas iznova i iznova osvo-
je. Tako je bilo i ovog puta. Ni 
slutio nijesam da je na udalje-
nosti oko trideset kilometara 
smješten prirodni rezervat, 
pun šetačkih staza, staza koje 
podjednako koriste i rekreativ-
ci i sportisti, svi koji vole zdrav 
način života. Otkrio sam Bel-
grade Ormani – Beogradsku 
šumu, koja me je tog januar-
skog dana, i pored niske tem-
perature, osvojila i pored sivila 
stabala koja su se nadvijala 
nad stazom koja vodi oko cije-
log jezera. 

DRAGULJ NADOMAK GRADA
Dolaskom u Istanbul i saznanjem da po-
stoji prirodni rezervat u neposrednoj 
blizini grada, odlučio sam da ga moram 
posjetiti. Zahvaljujući facebook-u, na 
kojem imam dosta prijatelja-fotografa  
iz Istanbula, lako mi je bilo organizova-
ti ovaj izlet. Zadovoljstvo mi je bilo još i 
veće jer su potvrdili pravo prijateljstvo, 
dokazali su da nijesu samo broj u nizu na 
društvenoj mreži. 

U tačno zakazano vrijeme našli smo se 
u Istikali ulici, glavnoj ulici, žili kucavici 
Istanbula. Poslije popijenog turskog čaja, 
njihovim autom smo krenuli u pravcu 
Belgarde Ormani. Od Taksima do šume 

je tridesetdva kilometra, prolazi se pu-
tem kojim nikada nijesam prolazio, pored 
novih poslovnih i stanbenih objekata koji 
niču ko pečurke na svakom koraku i svo-
jim spratovima se izdižu ka nebu poput 
divova. Bilo je lijepo ih vidjeti, iako pred-
nost uvijek dajem starinama. 

Na kapiji šume plaća se ulaznica, cijenu 
ne znam, moji prijatelji nijesu dozvolili da 
se dohvatim za novčanik. Do sređenog 
platoa na kojem je veliki parking, vozi se 
još nekih tri-četiri kilometra. A na platou 
osim vozila, bilo je mnogo pasa. Iskreno 
nijesam bio preoduševljen kada sam ih 
vidio i kada je grupa krenula da nas pra-
ti u korak. Saznao sam da su miroljubivi, 
ovdje je njihov azil, navikli su se na ljude. 
Stazom smo laganice išli, hladnoća je šti-
pala obraze i prste, držanje fotoaparata u 
rukama nije bilo prijatno, ali, trpio sam. 
Staza oko jezera je duga oko osam kilo-
metara, i svako malo pored nas su trčeći 
prolazile grupe sportista... na ovom pro-
storu su odrađivali kondicione treninge, 
staze vode uzbrdicama i nizbrdicama...  

Saznao sam da je šuma dobila ime po hi-
ljadama  Srba koji su deportovani iz Beo-
grada 1521, nakon opsade od Osmanlij-
skog carstva. Uvijek je dobro upoznavati 
nove ljude, uvijek se čuju neke nove infor-
macije. Belgrade ormani je pod zaštitom 
i jedan je od najposjećenijih rekreacijskih 
područja Istanbula.  U to sam se i sam 
uvjerio. Kompleks se fantastično održa-
va. Cijelom dužinom staze niđe papirića 
vidio nijesam, a na sedam  lokacija su po-
stavljeni stolovi i klupe, mjesta za piknik, 
najpopularniji je destinacija je Büyük 
Bent. Ovaj prostor ima i vlastiti kafić. Kroz 
šumu vodi bezbroj staza, na svakom mje-
stu sa glavne staze se može krenuti njima. 
U toku proljeća i ljeta šuma je prepuna, 
mnogi stanovnici u njoj vikendima traže 
spas od Istanbulskih vrućina. Ovom mje-
stu se vrijedi vratiti tokom tih perioda i 
osjetiti svu ljepotu na pravi način. 

Ne znam koliko smo ostali u šumi, da nije 
bilo velike hladnoće ostali bi cijeli dan, no 
škrto Sunce nije pokazivalo svoje zrake, 
koji bi izuzetno prijali ovom hladnom ja-
nuarskom danu.
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GALATA TOWER 
DOMINIRA GRADOM
Povratkom u Istanbul, uputili smo se ka 
Galata Tower-u. Toranj je od kamena (ši-
rina 16,54 metara, visina 66,9 metara) 
i jedan je od najupečatljivijih gradskih 
znamenitosti grada. Po istorijskim poda-
cima njegova izgradnja je završena 1348.
godine. Prije ulaska u toranj, sa prijatelji-
ma sam sjeo na terasi kafane, tik uz njega, 
morao se popiti čaj. I gle čuda, Sunce je 
granulo. Sa terase smo posmatrali kolonu 
turista koji su čekali ulazak u toranj. Iako 
je januar, Istanbul je preplavljen turisti-
ma, tako da je zaista tačan podatak da 
svakog dana u njemu dođe od dva do 
tri  miliona ljudi. Ovaj grad to zaslužuje, 
i zbog znamenitosti,  i zbog ljudi koji su 
predusretljivi i maksimalno ljubazni, vri-
jedno ih upoznati. 

Po popijenom čaju, pozdravio sam se 
sa prijateljima-fotografima do sledećeg 
dana, a ja sam se pridružio kolini turista. 
Na ulazu, prolazi se siguronosna kontro-
la, ruksaci se moraju predati na pregled. 
Karta za kulu je dvadeset lira, a ako želite 
imaginarnu vožnju helikopterom kroz i 
iznad Istanbula, potrebno je doplatiti još 
deset lira. Normalno, platio sam i nju, iako 
nijesam znao što me očekuje. 

Od šaltera za kupovinu ulaznica, liftom se 
ide do vrha. Dolazi se do restorana, a pe-
njući se uskim stepenicam i do drugog u 
kojem se nalaze vrata za izlazak na terasu 
tornja. Uputio sam se odmah na terasu. 
Izlaskom, ostao sam zapanjen pogledom 
na sve strane, na ovaj milionski grad koji 

je imao posebnu ljepotu iz ove perspek-
tive. Zar sam dosadašnjim dolascima 
mogao propuštiti obilazak Galata Tower, 
to sebi nikada ne mogu oprostiti, iako 
nikada nije kasno?! Na terasi sam dugo 
ostao, nijesu mi galebovi dozvoljavali da 
odem, stojeći na kamenim kuglama, po-
zirali su, ne samo meni, već svim ljudima 
koji su imali fotoaparate u rukama. Ovđe 
se popeti, a nemati fotoaparat u ruci bio 
bi grijeh. Kadrovi pucaju na sve strane i 
ne znam sa koje je Istanbul ljepši. Nevje-
rovatni kadrovi, na ovom mjestu bih mo-
gao satima stajati. Viđenoj ljepoti je do-
prinosila igra oblaka koja je svaki kadar 
činjela  i ljepšim i drugačijim. Sunce kao 
da je željelo nadoknaditi svoju škrtost u 
Belgrade Ormani. Nije mi se išlo sa ovog 
mjesta, ali koračali su kasni popodnevni 
sati. Koračali su sati, neumorno sam ko-
račao i ja i krenuo ka prostoriji u kojoj je 
bila imagirana vožnja helikopterom. Sila-
zio sam uskim stepenicama, originalnim 
stepenicama kule. Uživao sam, iako sam 
morao ići pognute glave da ne bih za-
dirao o plafon koji se izdizao nad njima. 
Dolaskom na mjestu prostorije za vožnju 
helikopterom čekao se red, grupa turista 
je već bila zauzela svoja mjesta. 

Prostorija, nalik maloj bioskopskoj dvo-
rani, sjedišta na drvenoj platformi. Lju-
bazna domaćica sale svima je podijelila 
naočare, vezali smo se, ugasilo se svijetlo 
i krenula je naša vožnja helikopterom. 
Nevjerovatna dosetljivost. Letjeli smo 
iznad svih znamenitostima Istanbula, 
u svakoj ušli počev od Sultan Ahmed 
Mosque, Hagia Sophia, Topkapi Palace, 
Dolmabahce Palace... Vrijedno je bilo vi-
đeti Istanbul iz ptičje perspektive, pono-
vo ući u svaki istorijski objekat, iako sam 
ih prilikom ranijih posjeta fizički obišao. 
Valjalo se, još jednom, prisjetiti svega. 
Ova imaginarna vožnja je trajala oko dva-
deset-trideset minuta i pružila je nevjero-
vatno zadovoljstvo. Nametnula mi je bez-
broj pitanja, ostali su bez odgovora, zašto 
i mi nemamo nešto ovako, bez obzira na 
kojoj turističkoj destinaciji da se postavi?! 
Zašto, ne putovati Crnom Gorom, njenim 
znamenitostima, ljepotama na isti način?!
I da ništa više nijesam obišao u Istanbulu, 
za četiri puna dana, ovo bi bilo dovoljno! 
Ovom gradu ću se iznova vratiti u maju, 
svi kažu da je Istanbul tada najljepši!   
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NAŠ GOST
LUKA ROTKOVIĆ – FUDBALER

Tekst i fotografije: Andrija Kasom   

UPORNOST JAČA OD ŽELJE

Karijeru si započeo u našim klubovi-
ma. Igrao si za Petrovac, Budućnost, 
Mornar i Mladost. Što nam možeš 
reći o tim danima?
Za te dane me vežu lijepe uspomene, 
bio sam uspješan u tim klubovima. 
Sa FC Petrovac osvojio sam Kup Crne 
Gore, uspjeli smo da se kvalifikujemo 
za 3 kolo Cupa Uefe, čuvena pobjeda 
protiv FC Anortozisa Famaguste sa 
3:1, u Nikšiću, sezona 2009-2010. Eki-
pa koja je ostvarila taj uspijeh, bila je 
sastavljena od izvanrednih fudbale-
ra: Mikijesa - beskompromisni borac, 
pravi fajter na terenu; Lopičica - igrač 
sjajnih poteza; Miljana Radovića koji 
je pokazao klasu i u inostranim klubo-
vima i mnogi drugi, dali su ogroman 
doprinos istorijskom uspjehu kluba. 
U FC Petrovac doživio sam veliku čast 
kada mi je predsjednik kluba Mihailo 
Đurović dodijelio kapitensku traku. 
FC Budućnost mi je uvijek bio na srcu 
i doživio sam veliku sreću kada me je 
klub pozvao da se pridružim ekipi, ne-
iznjerno zahvalan tadašnjem direktoru 
kluba gospodinu Jovoviću. FC Morna-
ru i Baranima sam dao srce, izvukao 

ih iz krize, mojim golovima u mrežu 
Petkovica 2:0 u baražu, klub je ostao 
u 1 ligu. Pobjeđivali smo sve od reda: 
Rudara, Zetu, Buducnost, Čelik... i stva-
rana je jedna dobra priča, Bar je dobio 
stabilan i dobar klub. Veliku zahvalnost 
dugujem trenerima Obrenu Sariću koji 
me je prekomandovao u I tim, kao i 
treneru Mlađu Vukićeviću, koji su mi 
savjetima, željom da budem bolji i kva-
litetniji igrač otvorili vrata angažmana 
u inostranim klubovima. Za FC Mladost 
me takođe veže dobra priča, i dalje dr-
žim rekord - sedam postignutih golova 
na jednom meču. 

Igrao si i za Dinamo Minsk, kazah-
tanski Okžetpes, izraelski Makabi 
Petah Tikvu. Kakvo iskustvo nosiš iz 
ovih klubova?
2014.godine Fagli Ramadani mi je za-
vršio transfer u Izraelu, FC Maccabi Pe-
tah. U Izraelu sam proveo lijepe dane, 
upoznao mnogo igrača, trenera, me-
nadžera... doživio da igram u izuzetno 
kvalitetnom takmičenju, za plasman u 
polufinale državnog Kupa Izraela, dao 
sam 2 gola. 2015.godine igrao sam 

Luka Rotković 

Luka Rotković ili ne-
ustaršivi Roki, u Ka-
zahstanu je dobio na-
dimke Superbombarder 
i Spartakus, je fudbaler 
koji nosi ekipu snagom, 
harizmom, igrač koji na 
terenu daje sve i na nje-
mu ostavlja lavlje srce. 
Luka je sa šest godina 
počeo sa treniranjem 
fudbala u privatnoj 
školi kod Janka i Tonka 
Miročevića, da bi kasni-
je igrao na fudbalskim 
terenima Crvene stije-
ne, Budućnosti, Partiza-
na, Teleoptika, Petrov-
ca, Mladosti, Mornara, 
Makabija, Okzetpesa, 
Dinama iz Minska, An-
san Greeners iz Koreje...  
Upornost koja ga prati, 
donosila je i donosi re-
zultate na koje mora biti 
ponosan: U FC Mladost 
na jednoj utakmici po-
stigao je sedam golova, 
taj rekord još niko nije 
oborio; u Kazahstanu, 
2015.godine, bio je dru-
gi strijelac lige sa petna-
est postignutih golova...
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u Kasahstan Premijer ligi, imao novo, 
totalno suprotno iskustvo od Izraela. 
Kasahstan pamtim po dugim, višesat-
nim letovima avionima kada smo išli 
na utakmice. To je zemlja nepregled-
nog prostranstva. Višesatni letovi su mi 
teško „padali“, ali ljubav i posvećenost 
fudbalu, želja da uspijem kao igrač u 
inostranstvu bila je jača od svega i uro-
dila je plodom. Te godine postao sam 
2 strijelac lige, dao sam više golova od 
svih igrača FC Astane, i postao najbolji 
strijelac mog kluba sa 15 datih golova. 
2016 postao sam član ekipe FC Dinamo 
Minsk. Do transfera je došlo kada je Vuk 
Rašović stigao u Podgoricu, da odgleda 
meč FC Buducnost-FC Mornar sa ciljem 
da odabere nekog igrača koji bi nasta-
vio karijeru u FC Partizan. FC Mornar je 
bila srčana ekipa, dobra, kompaktna, 
iznutra nepodijeljena i šok za FC Buduć-
nost, mi smo dobili sa 1-0, mojim golom 
iz penala. Poslije utakmice pitali su Vuka 
Rašović u loži stadiona: “Ko je po Vama 
dobar i kvalitetan igrač da ide u bolji 
klub“? našto je on odgovorio Roki, ne-

ustrašivi, Rotković broj 45. Tako je došlo 
do mog transfera za FC Dinamo Minsk 
za koji sam dao važne golove, igrao u 
Ligi Evrope 2016.godine.   

Danas si u dresu južnokorejskog An-
san Greenersa. Otkud te put odvede 
tamo?
Sasvim slučajno, jedan moj prijatelj je 
govorio o meni menadžeru iz Koreje. 
Vraćajući se iz Hrvatske đe je gledao 
neke interesantne igrače, svratio je 
i do Crne Gore da vidi moj meč koji 
sam igrao protiv jake, odlične Sutjeske 
u Baru. Poslije utakmice, odabrao je 
mene, uz riječi mom prijatelju da sam 
ja taj koji nosi ekipu svojom snagom, 
harismom i da sam igrač koji daje sve 
na terenu. On mi je našao angažman i 
ja sam potpisao za FC Ansan Greeners. 
Promijenio si razne klubove, prošao ra-
zne fudbalske škole... U kojem klubu si 
se osjećao као „svoj na svome“?
Čovjek uvijek voli grad u kom je uspio 
da bude poštovan kao dobar sportista, 

Petrovac ostaje u mom srcu, kao i Ba-
rani, a onda i moja Podgorica đe sam 
2 puta bio Prvak sa FC Budućnost, ka-
tegorija omladinci, i tada se viđelo da 
jedan Vukčević, Milić, Spasojević, Rot-
ković... kolo vode i da ćemo biti budući 
fudbaleri profesionalci, a sada smo svi 
internacionalci. 

Iz stečenog iskustva đe je najteže 
igrati?
Po meni, najteže je igrati u skupim klu-
bovima sa velikom reputacijom, poput 
slavnog FC Dinamo, koji je fudbalski 
gigant u svemu. 

Koji od navedenih klubova fudbaleru 
pruža najbolje uslove?
Iskren da budem, slobodno mogu reći 
da je Koreja „čudo“, njihovi stadioni sa 
350000 sjedišta, unutra stadiona sve 
kao u hotelu, sve lijepo uređeno...su 
impresije koje moraju osvojiti svakog 
fudbalera. Uslovi za fudbalere u Kini i 
Koreji su mnogo bolji nego u mnogim 
evropskim klubovima. Poznata je činje-
nica da u Kini, svaki igrač tima koji iz III 
lige uđe u II ligu, dobije velike apanaže. 
Promijenio si mnoge zemlje, gradove... 
Da li ti se bilo teško navići na nove lju-
de, nove sredine?
Vrlo teško čovjeku pada kada ostane 
sam u hotelskoj sobi na drugoj stra-
ni zemaljske kugle, ali ljubav prema 
fudbalu, adrenalin kada igrate u bolje 
klubove je nešto što se ne može kupiti 
novcem. 

Koliko si zadovoljan postignutim i 
koji su tvoji dalji planovi? 
Zadovoljan sam postignutim, ali uvijek 
ima šanse za iskusnog internacionalca 
da napravi još jedan korak u karijeri. U 
nekim teškim trenucima, kada ne ide, 
i pored fanatičnog zalaganja, posveće-
nosti,  teških treninga dva puta na dan, 
treninga u teretani, ne daje očekivani 
rezultat, umjesto očaja sjetim se riječi 
moga oca: „Ti imas motiv do neba i niko 
ne moze imati takvu volju, ne samo že-
lju, jer želja je stvar slabih a volja stvar 
jakih“.     
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ZDRAVLJE

dr Biljana Savić, specijalista interne medicine i nutricionista

VAŽAN 
JE CILJ 

Temperature su se snizile, hrana prelazi 
u zimsku varijaciju, Izbor namirnica se 
postepeno sužava, ali nam ostaju baš 
one koje mogu da nam obezbijede sve 
što nam je potrebno. Tako je to priroda 
savršeno uredila. Kojrenasto povrće, ma-
hunarke, kupusnjače, sezonsko voće, uz 
proizvode životinjskog porijekla po želji 
– dovoljna skladišta svega što nam je po-
trebno za ishranu.
I naše aktivnosti podliježu zimskom ra-
čunanju vremena. Jesen je doba godine 
koje nas prevodi iz toplog ljeta i podsti-
če organizam da se pripremi za zimske 
uslove.

DORUČAK JE NAJVAŽNIJI

Bez obzira na doba godine, znaju i vrapci, 
a i druge ptičice koje su odeltjele u toplije 
krajeve, da je kvalitetan doručak važan za 
održavanje normalne tjelesne mase. De-
taljnim istraživanjima je utvrđeno da do-
ručak pomaže i u održavanju normalnog 
nivoa holesterola u krvi, kao i da smanju-
je rizik od nastanka kardiovaskularnih 
oboljenja (jer se smanjuje mogućnost 
razvoja ateroskleroze). 

ŠTA JE ZDRAVA UŽINA

Poslije doručka obično slijedi užina, neg-
dje na sredini puta između doručka i ruč-
ka. Još jedan termin za užinu je kasni po-
podnevni. Smisao užine je da se tokom 
cijelog dana održi približan nivo šećera 
u krvi, što nam omogućava normalno 
psihičko i fizičko funkcionisanje tokom 
cijelog dana. Takođe ne dovodimo sebe 
u situaciju velike gladi, što onda prati uzi-
manje većih količina hrane, u prevodu 

prejedanje. Tada osjećamo umor, pospa-
nosti, a kada nam pređe u naviku, sleduje 
nas i, vjerovatno, neželjeno povećanje 
tjelesne mase. 

Užina po kalorijskom unosu treba da 
predstavlja dio jednog od glavnih obro-
ka, a po sastavu bi trebalo staviti akcenat 
na one elemente koji će da “upotpune” 
glavne obroke. Voće, suvo voće (ukoliko 
nemate problema sa šećerom) , koštu-
njavo voće, susam, sjemenke bundeve – 
odlični izvori vlakana, vitamina, minerala. 
Tu je bundeva, zovu je kraljica jeseni – 
pečena, u piti, čorbi (može i čorba za uži-
nu, zašto da ne) – ne treba je propustiti.
Kuvano jaje je odlična visokoproteinska, 
a niskokalorična užina. Za one koji još 
nisu čuli, jaja više nijesu na crnoj listi na-
mirnica koje sadže štetne masti.

Ako vam pored svega i dalje nedostaje 
nešto slatko, tu su med, javorov sirup. 
Kombinacija meda i tahinija (susamove 
paste) je izuzetno ukusan način da uzme-
te slatku dozu kalcijuma i drugih korisnih 
kompomemti koje se nalaze u medu i 
sjemenu susama)

Ipak, vrijeme i sastav užine treba da odre-
dimo prema individualnim potrebama, 
osluškujući svoj organizam.

DOBRE MASTI

Nedavno sam u toku razgovora o pravil-
noj ishrani čula:  ’Ja jedem  baš sve, samo 
što izbjegavam masno’. I to je trebalo da 
zvuči kao adut.
Trebalo, ali nije. Poslije više decenija za-
blude, vratili smo se na ’staru’ hranu i do-

dr Biljana Savić

dali možda po neku novu namirnicu koja 
se u međuvremenu ’doselila’ iz drugih 
krajeva svijeta. 
Proizvodi od punomasnog mlijeka – ma-
slac, sirevi, kefir, kiselo mlijeko, jogurt 
imaju pored korisnih masti proteine i 
kalcijum. Fermentisani mliječi proizvodi 
(kefir, neki sirevi – ementaler, mocarela, 
parmezan) sadrže probiotske kulture 
korisne za crijevnu floru koja ima velikog 
udjela u održavanju našeg imunog siste-
ma. Odličan izbor za ’snažni’ doručak. Po-
drazumijeva se da količine treba da budu 
razumne i da ih treba smisleno uklopiti sa 
drugim namirnicama.

Uz sir odlično idu masline koje sadrže 
drugačije, ali isto tako korisne masti, 
odnosno masne kisjeline, kao i vlakna, 
gvožđe i vitamin E. Mi ih jedemo kao 
fermentisani proizvod, pa je to još jedna 
povoljnost. Inače, maslinovo ulje spada 
među najzdravije namirnice uopšte.
Svi orašasti (koštunjavi) plodovi imaju 
dobre masti i kada se uzimaju u umjere-
nim količinama (oko 30g na dan) mogu 
samo da nam koriste.

Još jedna česta i često optuživana namir-
nica je čokolada. Najveći dio njenih kalo-
rija potiče od masti, a ne od šećera. Naj-
veći ’krivac’ za to je kakao. Pored dobrih 
masti, u čokoladi su i antioksidansi, tako 
da čokolada ima mnogo više ZA nego 
Protiv, samo ako je kvalitetna.

Možda smo rekli nešto novo, možda smo 
nekom donijeli olakšanje i dobre vijesti. 
Dobro je ako u svemu ovome možemo 
da ’plivamo’ opušteno, ali da ipak jasno 
vidimo cilj.
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PREPORUKE ZA ČITANJE

Knjige o kojima se priča
Čovjek po imenu Uve
Fredrik Bakman

Na top listi knjiga o kojima se priča, izdavačke kuće “Laguna”, našla se knjiga “Čovjek po imenu 
Uve” , Fredrika Bakmana,  koja je prodata u više od 3.000.000 primjeraka širom svijeta.
Uve je džangrizalo,  jedan od onih koji upiru prstom u ljude koji mu se ne dopadaju. Svakog jutra 
Uve ide u inspekciju po naselju u kom živi. Premješta bicikla i provjerava da li je đubre pravilno 
razvrstano, iako je već nekoliko godina prošlo otkako je razrješen dužnosti predsjednika kućnog 
savjeta. Ili otkako je „izvršen prevrat“, kako Uve govori o tome. Ljudi ga zovu „ogorčenim komši-
jom iz pakla“. Ali, zar Uve mora da bude ogorčen samo zbog toga što ne šeta okolo sa osmjehom 
zalijepljenim na lice? Iza njegove mrzovolje i pedanterije skriva se potpuno drugačija  priča sa 
mnogo tuge... I tako, kada komšije koje se useljavaju u susjednu kuću jednog novembarskog 
dana slučajno unište Uveovo poštansko sanduče, iznenada počinje topla priča o  mačkama, ne-
očekivanom prijateljstvu i drevnoj vještini vožnje auta sa prikolicom. Priča koja će promijeniti 
jednog čoveka i jedno udruženje stanara. 

Alijenista, 
Kejleb Kar

Sledeća preporuka sa liste je knjiga „Alijenista“,  čiji je autor Kejleb  Kar, koja je prvi put objavljena 
1994. godine.  Brzo je postala senzacionalni bestseler koji je proveo punih šest meseci na top-listi 
New York Timesa, primio odlične književne kritike, i prodao se u milionima primeraka. Ovaj mo-
derni klasik i dalje oduševljava ljubitelje istorijskih trilera i horora širom sveta, a sada se prikazuje 
i kao TV serija.
Čitanjem ove knjige zakoračićete u drugo vrijeme i nezaboravan košmar. Predstavlja grad Nju-
jork 1896. godine kada je u toku hajka na zbunjujuću, novu vrstu zločinca, na  serijskog ubicu. 
Način potrage i očajnički napori tima istražitelja uzdigli su ovu priču daleko iznad nivoa dobre 
žanrovske priče. Ovo je izuzetan spoj istorijskog romana i psihološkog trilera koji čitaoce drži u 
neizvjesnosti do posljednje stranice.

Slagalica mog života, 
Lusi Dilon

Na listi ovih naslova našla se i  “Slagalica mog života”, autorke Lusi Dilon. Roman koji govori o 
iskupljenju i drugoj prilici, priča o tome šta zaista znači živjeti punim plućima.
Dok se oporavlja od nedavnog razvoda, glavna junakinja, Đina Belami, mora da otkrije kako da 
živi sama. Kreće sve iznova sa svojim psom usvojenim iz azila, svjesna da je čekaju drastične pro-
mjene. Dok se oslobađa prošlosti, Đina počinje da prihvata ono što joj se dogodilo u životu i 
shvata da je ponekad jedino rješenje iskoristiti svaku priliku koja nam se pruža. A kad odlučimo 
da to uradimo,  dogodi se čarolija…
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NAGRADNO PITANJE U OVOM KOLU:
Koliko GWh električne energije ukupno je proizvedeno u 

periodu januar-april 2018. godine?

U OVOM KOLU NAGRADE SU OBEZBIJEDILI: LOVĆEN OSIGURANJE AD - GODIŠNJE OSIGURANJE KUĆE ILI 
STANA, OPTIKA „OPTOTIM“ - DVA VAUČERA OD PO 50 EURA, KLUB KOREKTIVNE GIMNASTIKE “ISKRA” MASAŽU, 
VRTNI CENTAR KALIA VAUČER OD 30 EURA, A STOMATOLOŠKA ORDINACIJA GREEN DENT IZ NIKŠIĆA PREGLED, 
ČIĆENJE KAMENCA I POLIRANJE ZUBA.

”Budi u toku, budi u igri“53.

IZVUČENO  
ŠEST 

NAGRADA

NAPOMENA:
Pravo na učešće u nagradnoj igri imaju samo zaposleni u EPCG. Poštovane kolege obavještavamo vas da ćemo u obzir 
uzimati samo kupone sa tačnim odgovorom na nagradno pitanje. Istovremeno podsjećamo Vas da se, shodno pravi-
lima,učešće u nagradnoj igri obezbjeđuje popunjavanjem isključivo jednog kupona. Svi oni koji budu slali dva ili više 
kupona, kao I kuponi sa netačnim ili bez odgovora biće unaprijed diskvalifikovani.

REDAKCIJA 

Komisija za izvlačenje: Svetlana Gardašević (SOZ) i 
Miodrag Vuković (Sektor za korporativne komunikacije)

VAUČERE OD 50 EURA U OPTIKAMA „OPTOTIM“ DOBILI SU:

1. Božidar Međedović (HE “Perućica”)
2. Bojana Vujadinović (Direkcija)

NAGRADA LOVĆEN OSIGURANJA A.D. PODGORICA:

1. Blagoje Jokanović (HE “Piva)

MASAŽU U KLUBU KOREKTIVNE GIMNASTIKE 
„ISKRA“ DOBIO/LA JE:

1. Biljana Petrović (Direkcija)

PREGLED, ČIŠĆENJE KAMENCA I POLIRANJE ZUBA U 
ORDINACIJI GREEN DENT:

1. Snežana Bojović (FC Snabdijevanje)

VAUČER OD 30 EURA ZA KUPOVINU U VRTNIM 
CENTRIMA KALIA:

1. Esad Škrijelj (TE “Pljevlja”)

kolo nagradne igre za zaposlene 



MUDRE MISLI
Život je kao vožnja biciklom, treba 
neprestano ići naprijed, bez zaustavljanja, 
da se ne izgubi ravnoteža. Albert Einstein

Onaj koji odustaje nikada ne pobjeđuje; 
onaj koji pobjeđuje nikada ne odustaje. 
Norman Vincent Peale

Sudbina nije stvar slučajnosti, već je stvar 
izbora; to nije nešto što treba čekati, već 
nešto što treba postići. 
William Jennings Bryan

Uvijek je prerano za odustajanje. 
Norman Vincent Peale

Ne reci uvijek što znaš, ali znaj uvijek što 
kažeš. 
Matthias Claudius

tanja.nikcevic@epcg.com

Sretni smo samo onda kada od sjutrašnjeg 
dana ništa ne tražimo, a od današnjega sa 
zahvalnošću primamo ono što nam nosi. 
Herman Hesse

Neuspjeh je uspjeh, ako učimo iz njega. 
Malcolm Forbes

Užitak u bogatstvu ne leži u pukom 
posjedovanju ili raskošnom trošenju, nego 
u mudroj promjeni. 

Miguel de Cervantes Saavedra

Tri puta vode do mudrosti: razmišljanje – 
ono je najplemenitije; vaspitanje – ono je 
najlakše; iskustvo – ono je najneugodnije. 

Konfucije

biti 
čovjek

“Htio sam osvjetliti čitavu Zemlju. U njoj 
je dovoljno elektriciteta da postane dru-
go Sunce. Svjetlost bi sijala oko polutara, 
kao prsten oko Saturna. Ljudski rod nije 
sazrio za veliko i dobro. U Kolorado Sprin-
gsu napojio sam Zemlju elektricitetom. 
Isto tako je možemo napojiti i drugim 
energijama, kao što su pozitivne psihičke 
energije. One su u muzici Baha ili Mocar-
ta, ili u stihovima kod velikog pjesnika. U 
Zemljinoj unutrašnjosti postoje energije 
vedrine, mira i ljubavi; njihovi izrazi su 
cvijet koji raste iz zemlje, hrana koju do-
bijamo iz nje i sve ono što je čini čovje-
kovim zavičajem. Ja sam proveo godine 
tražeći način na koji bi te energije mogle 
uticati na ljude. Ljepota i miris ruže mogu 
se uzimati kao lijek, a sunčevi zraci kao 
hrana. Život ima beskonačan broj vidova, 
a dužnost naučnika je da ih pronalazi u 
svakom obliku materije. Tri stvari su bit-
ne u tome. Sve što činim je traganje za 
njima. Znam da ih neću naći, ali neću ni 
odustati od njih.” ...

Tesla
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54. kolo nagradne igre za zaposlene “BUDI u toku - budi u igri“

bogat nagradni fond

Koliko GWh 

električne energije ukupno je 

proizvedeno u 

periodu januar-april 

2018. godine?Priređivač nagradne igre “Budi u toku- budi u igri” je Sektor 
za korporativne komunikacije EPCG. Svrha priređivanja je 
nagrađivanje zaposlenih, osim u Sektoru za korporativne 
komunikacije. Jedno lice ima pravo da popuni jedan kupon, 
Izvlačenje kupona organizuje Sektor za korporativne 
komunikacije, a imena dobitnika biće objavljena u 
narednom broju lista EPCG. Za učešće u igri, potrebno je 
tačno odgovoriti na nagradno pitanje.

ElEktroprivrEda Jun 2015.

44

ElEktroprivrEda Jun 2015.

44

ElEktroprivrEda Jun 2015.

44

ElEktroprivrEda Jun 2015.

44

ElEktroprivrEda Jun 2015.

44

51. kolo nagradne igre za zaposlene “BUDI u toku - budi u igri“

bogat nagradni fond

KOLIKO SPORAZUMA U 

OKVIRU AKCIJE PODIJELIMO TERET 5 

JE POTPISANO DO 

14. DECEMBRA 

2017. GODINE?

BUDI U TOKU - BUDI U IGRI

ELEKTROPRIVREDA Jun 2015.

ELEKTROPRIVREDA Jun 2015. BUDI U TOKU - BUDI U IGRI

ELEKTROPRIVREDA Jun 2015.

ELEKTROPRIVREDA Jun 2015.
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ElEktroprivrEda Jun 2015.

44

ElEktroprivrEda Jun 2015.
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